
1971

8.leden 1971
     Rok 1971 začal zvesela. Možná, až moc! V kanceláři OV Svazarmu Pardubice, která byla 
pro tento účel propůjčována, se totiž sešla první schůze Rady AK. Z jednání se sice žádný 
zápis nedochoval, ale z chodu událostí se dá dovodit, že hlavním bodem jednání byla příprava
„Leteckého plesu“, který se má uskutečnit 16.1.1971 v Heřmanově Městci a příprava VČS 
plánované na 24.1.1971. 
     Po vyčerpání pracovní náplně schůze a dalšího kola hodnotících „pohovorů“ s členy 
aeroklubu, které navazovaly, přítomní setrvali v družné debatě. 
     Asi to byla debata hodně emotivní, protože po ní zůstalo vybavení kanceláře v poněkud 
dezolátním stavu. Na to konto dostal aeroklub z prostor OV Svazarmu „vyhazov“. 

12.leden 1971
     Předseda Rady AK a náčelník v jedné osobě Vršovský rozesílá členům VAP „Podhořanský
informátor č.1/71“:
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     K incidentu, který se na OV Svazarmu odehrál 8.1.1971 ještě nutno dodat, že předseda OV
Svazarmu pplk.Paukert, který dosud nad aeroklubem držel ochrannou ruku, přešel na místo 
předsedy obnoveného KV Svazarmu v Hradci Králové a v Pardubicích na jeho místo 
nastoupil Václav Málek, který s Vršovským už až takový „kamarád“ nebyl.  

     Ve stejný den se v salónku restaurace „Letka“ v Pardubicích schází noví adepti výcviku 
v bezmotorovém létání. Po nezbytném prověřování letištní dokumentace počala 
zaznamenávat tato nová jména: Brabec Miloš, Cejpek Jan, Dostál Lubomír, Jezbera Luboš, 
Kábela Jiří, Kašparová Miloslava, Kulich Miloslav, Lukeš Zdeněk, Machač Oldřich, Martan 
Jan, Osička Josef, Švestka Štefan, Švorc Milan, Toman Jaroslav a Vávra Jiří.

16.leden 1971
     „Leteckému plesu“ v Heřmanově Městci předcházely velké přípravy. „Ředitel plesu“ 
Standa Horáček vzal svoji funkci důsledně a vážně, a krom toho, že navštívil v Praze všechna 
zastoupení zahraničních aerolinií, kde získal propagační materiály do tomboly, ve spolupráci 
s dalšími členy aeroklubu podnikli dvoudenní návštěvu země moravské. Odtud dovezli pro 
plesové občerstvení, samozřejmě po předchozí řádné degustaci, desítky litrů bílého i 
červeného vynikajícího vína a pár láhvinek poněkud ostřejší „trnkovice“. 
     Péčí Josefa Vojtíška byly z březhradského masokombinátu dodány kilogramy párků a 
špekáčků, heřmanská pekárna dodala voňavý chléb, pardubický pivovar pivo. O slavnostní 
výzdobu sálu Sokolovny se postarala řada členů aeroklubu včetně zavěšení VT-7 „Luňák“ 
OK-0816 pod strop tanečního sálu, kde vyhrávaly na střídačku dvě kapely, atd…... Fungoval 
bufet, teplá i studená kuchyně, pult se sladkostmi, bar.
     Do dnešních dnů heřmanští starousedlíci a pamětníci vzpomínají a řadí „Letecký ples“ 
mezi nejvelkolepější akce, které kdy město zažilo! Opravdu, Sokolovna praskala ve švech.
     Škoda jen, že se z plesu nedochovaly žádné fotografie.  

24.leden 1971
     Od deváté hodiny dopolední se v konferenčním sále restaurace „Letka“ v Pardubicích 
konala Výroční členská schůze VAP.
     Průběh VČS byl standardní. Přizvaní hosté i čelní představitelé aeroklubu pěli ódy nad 
průběhem normalizace, nad úlohou a podílem Svazarmu při konsolidaci společnosti. 
Samozřejmě, že neopomněli zdůraznit vedoucí úlohu KSČ ve společnosti, zejména i 
v zájmových branných organizacích. Sportovní letectví již dávno přestalo být masovou 
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záležitostí a nastoupený nynější trend měl sportovní létání umožnit pouze úzce vybrané a 
„loajální elitě“. A pochopitelně branným zájmům potřeby armády. 
     Dlužno podotknout, že právě dokončené „prověrky“ členské základny (až na jednu 
výjimku - o tom bude řeč dále) nedopadly pro aeroklub nejhůř, ale byl to jen zdánlivý klid 
před bouří.

     Byla zvolena nová Rada AK ve složení: 
předseda Rady + náčelník provozu - Eduard Vršovský 
hospodář - Zdeněk Nohel
technik - Stanislav Horáček
propagace - Vladimír Klínský
vedoucí motorového odboru - Jaromír Jeník
vedoucí plachtařského odboru - Josef Tichý
vedoucí odboru vírníkového létání - Otakar Hovorka st.
správce materiálu - Josef Krištof
výstavba - Čestmír Novotný
údržba - Václav Horešovský
matrika - Josef Kudláček.
     Předsedou KRK byl zvolen Alfons Matuška a členy Jiří Oliva, Zdeněk Tužil, Karel Bednář
ml. a Vladimír Hájek.

     Z pohledu té doby bylo inovativní zavedení rozdělení služeb řídících létání, navijákařů a 
vlekařů. Stejně tak mělo dostat jistou formu dosud poněkud chaotické plánování rozvoje 
letištní infrastruktury i brigádnické činnosti.
     Poměrně kladná odezva na pořadatelství a průběh III.ročníku PŽH byla impulsem zahájení
příprav IV.ročníku s tím, že je nutné lépe zkoordinovat sportovní leteckou činnost 
s výcvikovými plány vojenského letectva v Čáslavi a Pardubicích.
     Vše zdálo se být v pořádku, ekonomicky na tom aeroklub vůbec nebyl špatně a ani 
dochované usnesení z této VČS nesvědčí, že by se na schůzi mělo odehrát něco 
mimořádného.

Zde si ještě Jeník (vlevo) a Vršovský vzájemně blahopřejí a předávají diplomy; 
Pardubice, 24.1.1971
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Usnesení VČS z 24.1.1971

     Jenže, aniž by bylo pak nějak zaznamenáno, v diskusi VČS vystoupil náčelník aeroklubu 
Vršovský a ve snaze zbavit se svého dalšího oponenta doporučil členské základně „dočasně 
pozastavit členství v aeroklubu“ Drahomíru Jurajdovi za „nepřesvědčivé vystupování“ 
k otázkám normalizace při kádrových pohovorech.
     Sám postižený, k tomu uvádí toto:

(Ze vzpomínek Drahomíra Jurajdy, napsáno v r.2016)

Když jsem letěl podle svahu směrem na Krkaňku, 
potkal jsem tam na bejbině Dalibora Kaňku.

         Kaňko, Kaňko kampak letíš, snad neletíš domů, 
         na Krkaňce jsou stoupáky jako u sta hromů.

(Píseň leteckých pamětníků z Podhořan 1947)
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     „Když jsem před osmi léty dostal první pozvánku na sjezd pamětníků létání 
v Podhořanech, (pozn.aut.: od r.2000 pořádal Vršovský tzv. „Setkání seniorů“) váhal jsem, 
mám-li se akce vůbec zúčastnit. Letiště u osady Nový Dvůr na východním okraji Podhořan ve 
mně totiž zanechalo nejhlubší emocionálně podbarvené vzpomínky.
     Už samotný krajinný útvar tvořící letiště je mimořádný. Na rozdíl od většiny sportovních 
letišť¸ která jsou zpravidla ve tvaru nezajímavé obdélníkové louky situované obvykle podél 
nějaké silnice, má letiště v Novém Dvoře tvar nepravidelného kříže, takže je možné startovat a
přistávat jak směrem severojižním, tak západovýchodním, při čemž i šířka jednotlivých 
provozních pruhů se značně mění. Navíc terén ve směru od východu na západ zpočátku mírně 
stoupá a uprostřed napříč letištěm vede polní cesta k třešněmi osázenému údolíčku podél 
jihozápadní boční hrany letiště. Od této cesty, která leží prakticky v prodloužené ose hřebenu 
Železných hor, terén poněkud strměji klesá až k okraji letiště tvořeného ostrou hranou nad 
více než 50 metrů hlubokou strží nad horní částí obce Podhořany. 
     Z hlediska pilotáže připomíná přiblížení od Podhořan přistávání na letadlovou loď, 
naopak za příznivého západního větru bylo možné přímo po startu navijákem traverzovat 
prakticky bez ztráty výšky ve směru prodloužené hrany rokle až ke skutečnému svahu 
Železných hor, kde to už nad Krkaňkou a Zbyslavcem pořádně „nosilo“. 
     U rokle jsme za horkých letních večerů s kamarády sedávali s kytarou u ohýnku a mnohdy 
i do rána přespávali ´pod širákem´.
     Pokud jde o bližší osobní vztahy, v polovině šedesátých let minulého století se mezi námi 
na letišti etablovala taková skupina ´starých  mládenců´ kolem 30 let a neprovdaných dívek 
kolem 20 - 25 let, které se později za některé z nás provdaly. V této partě jsme  pravidelně 
pobývali v tomto našem ´paralelním světě´ mimo svá  bydliště a problémy v zaměstnáních 
každý sobotní večer a během nedělního dopoledne. 
     Pokud se v neděli nedalo létat, dělali jsme i vycházky do romantického okolí letiště. Tato 
setkání jsme vyhledávali i v měsících od listopadu do března, kdy se většinou nelétalo. Také 
jsme na letišti společně slavívali i silvestry. 
     Z těch dob mám pochopitelně i smutné vzpomínky na situace, kdy jsem během svého 
působení v aeroklubu Podhořany ztratil pět kamarádů při tragických leteckých nehodách.
     Vzhledem k tomu, že jsem již zmíněných 39 let nebyl s aeroklubem Podhořany ve styku, 
bylo jasné, že na setkání poznám pouze nějakou desítku pamětníků, kteří v aeroklubu působili 
již před rokem 1970, tzn. nejstarší piloty a instruktory nyní ve věku nad 75 - 80  let a bývalé 
kamarády naší tehdejší ´staromládenecké´ skupiny, kteří si na mne snad ještě budou 
pamatovat. Ale i u nich mi zůstává vzpomínka na jednomyslné hlasování o mém tehdejším 
vyloučení z aeroklubu v lednu 1970, pro které také zvedli ruku. 
     K podlostem Husákova ´normalizačního´ režimu patřilo, že odstraňování politicky 
závadných členů aeroklubu již neprováděly jako dříve ´vyšší´ orgány, nýbrž tímto byly 
pověřeny kolektivy základních organizací. Příslušné pokyny se předávaly náčelníkovi a 
osvědčeným soudruhům v radě aeroklubu pouze ústně a kolektiv musel na členské schůzi 
jednomyslně rozhodnout. V mém případě bylo vyloučení formulováno ještě poměrně šetrně 
jako ´dočasné pozastavení členství v aeroklubu´.
     Moji dva nejstarší kamarádi Vladimír Klínský a Josef Tichý, jako nejstarší členové rady 
aeroklubu a mnohaletí instruktoři létání, kteří věnovali rozvoji aeroklubu kus života, byli o 
rok později potupeni mnohem hůř. Kromě vyloučení z aeroklubu Svazarmu dostali i písemný 
zákaz vstupu na letiště!
     Tito dva se odmítali jakéhokoliv setkání pamětníků, které začátkem nového milénia počal 
organizovat Vršovský, účastnit. Josef Tichý až do své smrti a Vladimíra Klínského, který již 
léta žije na chalupě vzdálené cca 1 km od letiště, jsem přesvědčil, že zatrpklost není dobrá 
průvodkyně pro muže ve „výběhové“ fázi života (84 let) a na setkání s pamětníky se mnou 
zašel.
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     Já jsem svého rozhodnutí přijmout pozvání na uvedený sraz nelitoval. Všichni mí bývalí 
kamarádi a kamarádky mne poznali a srdečně vítali (i když někteří s trochu provinilým 
výrazem v očích), i bývalý soudruh náčelník Eduard Vršovský. Byl tam i nejstarší pamětník, 
Dalibor Kaňka, (který při letošním květnovém setkání v plné tělesné i duševní kondici s námi 
oslavil své devadesáté narozeniny). 
     Navíc, mezi přizvanými hosty z jiných společností tam byli i dva staří piloti 
v plukovnických uniformách, kteří za války bojovali v Anglii, spolu s mým již zesnulým 
strýcem generálmajorem Soukupem, jako stíhači RAF. 
     Po jedenapadesáti létech jsem se zde sešel s mým starým přítelem Vladislavem Zejdou, v r.
1957 již známým rekordmanem v bezmotorovém létání, se kterým jsem jako čerstvý držitel 
pilotního průkazu a aspirant na ´stříbrné C´ v létech 1957-58 létal v Brně v Medlánkách. 
Velmi se mne dotkly informace, v jakých ponižujících podmínkách teď žije, jak on sám, tak i 
jeho dcera Hana, o které jsem již v našich sdělovacích prostředcích léta nezaregistroval 
žádnou zprávu. V celém světě uznávaná a obdivovaná Hana Zejdová, která koncem minulého 
a začátkem tohoto století vytvořila pouze v podmínkách hostování v zahraničních aeroklubech
přes 50 světových a 250 národních rekordů, jediná pilotka mezi muži i ženami z ČR, která ve 
větroni překonala magickou vzdálenost 1 000 km. V dějinách ČR jediná držitelka pro letce 
nejvyššího světového vyznamenání, medailí Otto Lilienthala, žije teď na hranicích chudoby 
jako nezaměstnaná ´socka´ se zákazem, vstupu na kterékoliv letiště Aeroklubu ČR! To vše za 
to, že si dovolila spolu se svým otcem prosazovat jinou, progresivní koncepci vrcholového 
létání než zakyslí, málo kvalifikovaní, postsvazarmovští činovníci dnešního Aeroklubu ČR.
     Dalším překvapením při následujících setkáních pro mne bylo i zjištění, že kromě nás, 
pamětníků ´stařešinů´ (ve věku cca 70 - 85 let), existuje ještě jedna skupina pamětníků létání 
v Podhořanech, o generaci mladších, ve věkové kategorii 50 – 65 let, která se schází na letišti 
v jiném termínu a říká si ´Staří psi´. Jak mi bylo řečeno, jejich setkání jsou záměrně separátní,
protože oni nechtějí mít nic společného s tím, za čím stojí osoba bývalého náčelníka soudruha
Vršovského!
     Tito letci také prožili, jako my, romantické chvíle v Podhořanech a po roce 1989 vesměs 
z finančních důvodů se museli vzdát sportovního létání. Dnes jsou to otcové, živitelé rodin 
s odrůstajícími dětmi nebo začínající penzisti, prožívající  své problémy s intrikami a 
nejistotou v zaměstnáních, na rozdíl od nás, starých penzistů, kteří máme své hubené penze již
jisté a můžeme se bez obav v rámci finančních možností věnovat svým dalším aktivitám a 
zálibám. 
     Pochopitelně mezi naší a jejich skupinou jinak neexistuje žádná řevnivost. Nejmladší 
členové naší skupiny se občas náhodně v Pardubicích potkají s nejstaršími členy této druhé 
skupiny a prohodí pár slov. Ovšem odlišné životní postavení členů obou těchto skupin 
v současné společnosti je příčinou, že si už máme málo co říci.  
     Možnost, že by se jednou ustavila ještě i třetí generace pamětníků létání v Podhořanech, je
z mého pohledu zjevně nulová. Kolektivní klubový život tam již zcela zaniknul, vztahy zájemců
o létání jsou dnes prakticky pouze komerční (klient, platící žák -  aeroklub, dodavatel služby), 
zhruba ze šesti ročně vyškolených pilotů zůstane jako člen aeroklubu obvykle pouze jeden. 
Pro současné zbohatlíky, schopné platit finančně vysoké sumy, už není sportovní bezmotorové
létání v ´lepších´ vrstvách  ve srovnání s golfovými a jezdeckými kluby dostatečně prestižní 
záležitostí. Plochu letiště využívají hlavně bohatí majitelé ultralehkých letadel, kteří už mají 
pro své stroje na dvou okrajích letiště postaveny čtyři soukromé hangáry.
     Existence uvedených dvou skupin pamětníků by mohla navodit po generace diskutovanou 
otázku nepřekonatelných bariér mezi generacemi otců a synů. Po více než padesáti létech 
pozorování vztahů mezi příslušníky různých generací musím konstatovat, že podíl rozporů i 
vzájemného souladu v životních otázkách se neustále mění ve prospěch souladu a pochopení 
napříč generacemi. 
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     Podle mých poznatků rozhodující bariéra rozporu mezi současnými dvěma světy nevede 
mezi generacemi, nýbrž napříč generacemi podle jejich přesvědčených nebo instinktivních 
postojů k rozhodující otázce dneška - tj. přežití lidstva na této planetě. Na jedné straně je tu 
svět kořistníků, v počtu zhruba necelých dvou procent populace, kteří využívají cca 90% všeho
světového bohatství. K těm se řadí i celá armáda  parazitů z řad politiků, novinářů a 
nejrůznějších celebrit současného šoubyznysu, kteří tuto skupinu kořistníků ideologicky 
podporují a snaží se v jejich prospěch deformovat veřejné mínění. 
     Tato skupina kořistníků a parazitů při hlásání svého zvrhlého náboženství absolutního 
tržního systému, v honbě za maximálními materiálními požitky, rozhodující mírou přispívá ke 
katastrofálnímu ničení životního prostředí, úhynu rostlinných i živočišných druhů a k 
poškozování zdraví všech obyvatel Země.
     Převažující skupinou současné populace jsou lidé, kteří svou každodenní prací vytvářejí 
veškeré materiální i duchovní bohatství lidstva. Tato většinová skupina lidí je však názorově 
značně nejednotná a vnitřně rozpolcená malichernými ideovými spory, nepochopeními a 
různými  předsudky. Mnohé malé skupiny se sice jednostranně a mnohdy nekvalifikovaně 
angažují v akcích pro ochranu životního prostředí, snaze o záchranu nějakých endemických 
brouků nebo rostlin, ale chybí zde globální, vědeckotechnicky podložená koncepce postupu 
záchrany planety a dostatek sil prosadit u politiků nezbytné funkční změny legislativy ve všech
zemích světa a schopnost přesvědčit i vlastní spoluobčany o nutnosti naučit se žít funkčně 
skromně a solidárně s ostatními spoluobčany světa. V této části populace má ale skupina 
kořistníků bohužel početného skrytého spojence, který se jmenuje LHOSTEJNOST.“

28.leden 1971
     Zasedala Rada AK. Ze známých důvodů se schůze tentokrát uskutečnila v Pardubicích 
v restauraci „Letka“ . Bilancovala se ekonomická situace aeroklubu a krom hodnocení 
průběhu „Společenského plesu“ v Heřmanově Městci a VČS nebylo zaznamenáno nic 
podstatného, vyjma žádosti Stanislava Horáčka o rozvázání pracovního poměru s aeroklubem 
k 31.3.1971.
     Horáček byl zaměstnancem aeroklubu na pozici technika, ale s rostoucí činností HZ 
AEROKOV byl svým přímým nadřízeným - náčelníkem letiště a předsedou Rady AK 
Vršovským  - úkolován, aby de facto nad rámec svých povinností a bez řádné odměny plnil 
nejrůznější úkony pro HZ.  

30.leden 1971
     Je svolána první schůze komise odboru bezmotorového létání ve složení Tichý, Hájek Vl., 
Vršovský a Votrubec. Ta měla za úkol zajistit přípravu plánu činnosti odboru, jeho 
organizační a materiální zabezpečení. 

5.únor 1971
     Náčelník letiště Vršovský rozesílá členům aeroklubu „Podhořanský informátor č.2/71“.
V něm je uvedena zásadní informace o tom, že v letošním roce je příspěvek létajícího člena 
aeroklubu stanoven ve výši 130,- Kčs bez dalších úhrad za letovou činnost. Pro žáky 
elementárního výcviku příspěvek zůstává nezměněn, a to v částce 400,- Kčs. 

11.únor 1971
     V restauraci „Letka“ se opět schází Rada AK, ale krom přípravy plnění obvyklých jarních 
úkolů není projednáváno nic podstatného. Jen Vršovský sděluje, že oficiálním fotografem a 
dopisovatelem byl stanoven jakýsi, členům naprosto neznámý, soudruh Buryška. Tak prý 
rozhodl OV Svazarmu!
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12.únor 1971
     „Dne 12.2.1971 se konalo  6.plénum FV Svazarmu ČSSR, které přesvědčivě demonstrovalo, že 
cesta ke konsolidaci zdárně pokračuje, že cíle vytýčené na  5.plénu jsou reálné a dosažitelné. Řada 
diskutujících se o tom přesvědčivě vyjádřila. FV Svazarmu ČSSR se plně hlásí k závěrům prosincového 
pléna ÚV KSČ, na němž byl s marx-leninskou zásadovostí posouzen a zhodnocen vývoj ve společnosti 
po XIII.sjezdu KSČ. Rozpracování a uplatnění závěrů pléna ÚV KLSČ z prosince 1970 v podmínkách 
organizace vidí FV především v dokončení konsolidačního procesu ve Svazarmu, v jeho politickém, 
organizačním a kádrovém upevnění a zvýšení jeho úlohy při uskutečňování politiky KSČ v rámci NF, 
v prohloubení ideově výchovného působení na své členy i veřejnost. FV Svazarmu projednal na svém 
zasedání hlavní směry a cíle FV Svazarmu ČSSR v rozvoji činnosti Svazarmu v roce 19741, v nichž 
vyjadřuje podíl Svazarmu na realizaci politiky ÚV KSČ k dovršení konsolidačního procesu v naší vlasti.
     FV přijal toto usnesení:
- schválil hlavní směry a cíle FV Svazarmu ČSSR v roce 1971 a referát jako politicko-organizační   
  směrnici pro stanovení hlavních úkolů organizace v tomto roce
- schválil zprávu o činnosti PFV od  5.pléna
- schválil Provolání FV Svazarmu k  50.výročí KSČ a k 20.výročí Svazarmu
- uskutečnit kádrová opatření: převést z náhradníků za členy FV soudruhy Becka, Cibulu, Hrabačku,  
  Jeglu, Onofreje, Otrusinu a Veise
- kooptovat za člena FV plk.Janotu a zvolit ho do předsednictva FV s funkcí místopředsedy FV 
  Svazarmu ČSSR
- kooptovat do FV vedoucího oddělení FV SSM Kořínka a zvolit ho do funkce člena předsednictva FV 
  Svazarmu ČSSR
- zvolit gen.mjr.Kučeru do funkce místopředsedy FV Svazarmu ČSSR
- kooptovat do funkce člena FV gen.mjr.Špačka, náčelníka HS FV Svazarmu
- uvolnit plk.Kocfeldu ze všech funkcí ve FV Svazarmu a z funkce předsedy Aeroklubu Svazarmu ČSSR
- přijmout rezignaci plk.Dvořáka na funkci člena FV Svazarmu ČSSR“
(L+K č.7/1971)

13.únor 1971
     Zasedá komise odboru bezmotorového létání za vedení svého předsedy Josefa Tichého. 
Jeho zástupcem komise volí Jaroslava Mercla. Ostatními členy komise jsou: Otto Votrubec, 
Vladimír Hájek, Karel Lachman, František Jirák a za skupinu žáků elementárního výcviku Jan
Martan.
     Vršovský, jež se z titulu funkce náčelníka provozu schůze zúčastnil, vyslovuje požadavek, 
aby komise vypracovala návrh k udělení titulu „mistr sportu“ pro „vrcholovou plachtařku“ 
Naděždu Vršovskou, jeho manželku! Většina členů komise znalých letištních poměrů 
s nelíčeným úžasem nechápala, zda je to míněno vážně, či jako žert! Chvíli napětí prolomil až
Tichý slovy: „Tak tohle je už moc, u toho já nebudu!“ a zasedání komise opustil.
     Tím plachtařská komise skončila a vícekrát se již nesešla.

25.únor 1972
     Protože zimní měsíce jsou pro letce převážně „okurkovou sezónou“, kdy létání je 
nahrazováno povětšinou planým schůzováním, opět se v Pardubicích na „Letce“ schází Rada 
AK.
     S ohledem na výpověď z pracovního poměru podanou Horáčkem, o plný pracovní úvazek 
jeví zájem Luboš Peřina, který dosud na vedlejší pracovní poměr (1/3 úvazku) v aeroklubu 
vykonával funkci mechanika. 
     I když byli členové Rady AK již informováni, jaký požadavek Vršovský přednesl na 
plachtařské komisi, byli poněkud konsternováni faktem, že Radě AK předložil písemný návrh
(pochopitelně vlastnoručně vypracovaný) na udělení titulu „mistr sportu“ Nadě Vršovské.  
     Marně se snažil Jeník Vršovskému vysvětlit, že kriteria pro udělení tohoto titulu jsou 
poněkud jiná, než si Vršovský vykládá. Neuspěl a spíš jenom přilil oleje do ohně počínající 
vzájemné nevraživosti.
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     Vršovský tedy sám o své vůli, jako náčelník a předseda Rady AK, návrh ignorující 
základní pravidla, která byla nahrazena popisem občanských a zejména politických kvalit 
navrhované, podepsal a odeslal na ÚV Svazarmu. 
     (pozn.aut.: návrh byl na PÚV Svazarmu skutečně řešen a poněkud rozpačití soudruzi 
nevěda, jak z toho ven, postoupili návrh příslušné sportovní komisi AČSR. Ta zcela logicky 
správně návrh zamítla, protože sportovní kvality nominantky se ani zdaleka nepřibližovaly 
stanoveným kriteriím. Vršovské tak byl “alespoň“ přiřknut titul „zasloužilá cvičitelka“.)

27.únor 1971
     V Pardubicích na „Letce“ se koná členská schůze, tentokrát spojená se školením létajícího 
personálu.
     Protože Zdeněk Nohel rezignoval na funkci hospodáře, znovu se jí ujal Vladimír Klínský.

11.březen 1971
     Opět se odehrává schůze Rady AK. Tentokrát se probírá nabídka OV Svazarmu, kdy je 
prostřednictvím Autoškoly Svazarmu Pardubice nabízeno rozšíření řidičského průkazu na 
traktory za 350,- Kčs. Těm, kdo dosud „řidičák“ nemají je nabízeno získání vůdčího lisu na 
traktory za 450,- Kčs. Rada rozhodla, že každému, kdo o rozšíření nebo získání řidičského 
průkazu na traktory projeví zájem, přispěje částkou 150,- Kčs.
     Též se řeší oprava pohotovostního sanitního vozidla Š-1201. Tu zdarma nabídl provést 
Vojtíšek.
     Nejdůležitějším bodem schůze však bylo řešení situace, kdy přijetím dalších pracovních sil
do HZ AEROKOV (k 1.3.1971 již počet zaměstnanců v dělnických pozicích dosáhl čísla 15) 
vyvstala potřeba závodního stravování. K tomuto účelu HZ „zabralo“ část místnostní na 
ubytovně aeroklubu a vybudovalo kuchyň a jídelnu pro zaměstnance.

17.březen 1971
     V Praze se konalo ustavující zasedání Federálního výboru Aeroklubu ČSSR, kdy byl 
zvolen PhDr.František Grznár jako předseda a František Kdér jako generální sekretář.

     „Hluboký politický význam událostí roku 1971 ovlivnil zcela pochopitelně i jednání Federálního 
výboru Aeroklubu ČSSR, který se jménem svým i jménem všech členů aeroklubů Svazarmu 
bezvýhradně hlásí k současné politice KSČ, ke konsolidačnímu úsilí jednotné vlastenecké branné 
organizace Svazarmu, který chce svou prací tuto politiku a toto úsilí maximálně podporovat, a obrací 
se s výzvou k podpoře politiky KSČ i konsolidačního úsilí Svazarmu také na všechny aerokluby 
Svazarmu a jejich členy. Federální výbor Aeroklubu ČSSR se při svém jednání opíral především o 
výsledky jednání prosincového pléna ÚV KSČ, ale i o závěry a poučení, která vyplývají pro činnost 
aeroklubu Svazarmu z analýzy politického a organizačního vývoje organizace v létech 1968-69, a o 
závěry jednání 6.pléna FV Svazarmu ČSSR.
     Federální výbor Aeroklubu ČSSR, v souladu s analýzou politického a organizačního vývoje 
v aeroklubech Svazarmu konstatuje, že právě tak, jako v celé naší společnosti, tak i na leteckém a 
parašutistickém úseku Svazarmu byla léta 1968-69 léty nástupu pravicově-oportunictických 
desintegračních sil. Tyto síly zneužily některých chyb, kterých se organizace Svazarmu dopustily 
v řízení leteckého a parašutistického úseku zejména v létech 1962-67, zneužily snahy poctivých členů, 
funkcionářů a pracovníků leteckého úseku tyto chyby po lednu 1968 objektivně analyzovat a napravit, 
a usilovaly o likvidaci jednotné branné organizace v její samotné podstatě. Úsilí dezintegračních sil 
vyústilo až v rozhodnutí o vystoupení Aeroklubu ČSSR z organizace Svazarmu. K dosažení tohoto cíle 
byla především využívána neobjektivní jednostranná kritika činnosti Svazarmu na leteckém úseku, 
která zcela záměrně zamlčovala a zastírala nesporné obrovské úspěchy, kterých československé 
sportovní létání a parašutismus dosáhly v době svého začlenění do Svazarmu. Byly vedeny záměrné 
útoky proti vojákům pracujícím v organizaci, některým funkcionářům i dlouholetým pracovníkům, ke 
kterým byly důmyslně využívány chyby některých jednotlivců a neobjektivně paušalizovány. 
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     Federální výbor Aeroklubu ČSSR jednoznačně odsuzuje nesprávné pravicově-oportunistické, 
desintegrační tendence let 1968-69 a poučen chybami těchto předešlých let, učiní společně swe všemi
aerokluby a jejich členy vše pro to, aby byl na leteckém úseku úspěšně dokončen konsolidační proces 
a aby veškerá další činnost aeroklubů důsledně vycházela ze současné politiky KSČ, vyjádřené na 
prosincovém zasedání ÚV KSČ a z usnesení VI.pléna FV Svazarmu.
     K naplnění tohoto základního úkolu bude především třeba zintenzivnit politickou činnost aeroklubů 
a jejich výchovnou práci tak, aby byly stále upevňovány hodnoty socialismu a vědomí členů aeroklubů,
ale aby se toto politicko-výchovné působení přenášelo i do nejširší veřejnosti. Dále bude třeba 
zabezpečit dokončení důsledné očisty aeroklubů od pravicově-oportunistických sil a na základě 
poučení z chyb v létech 1968-69, ale i z chyb, které vytvořily živnou půdu pro působení 
desintegračních sil, přijmout a realizovat pozitivní program rozvoje letecké a parašutistické činnosti. 
Přitom si musíme být stále vědomi, že sportovní létání a parašutismus nemohou být samoúčelnou 
zájmovou činností, ale že vysoká podpora společnosti nás současně zavazuje, abychom jako členové 
jednotné branné vlastenecké organizace zaměřili svoje úsilí především na splnění úkolů sloužících 
k zajištění bezpečnosti našeho státu a celého socialistického tábora a dovedně ke splnění tohoto úkolu
využivali přirozeného zájmu mladých lidí o letecký a parašutistický sport. V tomto směru bude nutné 
usilovat o důsledné naplnění úkolů a cílů, které pro letecký a parašutistický úsek vyplývají 
z jednotného systému branné přípravy a z cílů, které sleduje KSČ ve své práci s mládeží.
     Federální výbor Aeroklubu ČSSR je přesvědčen, že aerokluby a jejich členové učiní v další své 
činnosti vše pro důslednou realizaci úkolů, vyplývajících pro nás, členy jednotné branné organizace a 
občany socialistického státu, z usnesení prosincového zasedání ÚV KSČ, úkolů vyplývajících z usnesení
6.pléna FV Svazarmu ČSSR, pro důslednou realizaci mezinárodní politiky KSČ, zejména upevňování 
přátelských vztahů se SSSR a ostatními státy i pro realizaci všech úkolů, se kterými se bude 
v budoucnu na aerokluby a jejich členy obracet FV Aeroklubu ČSSR. 
     Pod vedením KSČ vpřed za další rozvoj letecké a parašutistické činnosti ve Svazarmu při budování i
obraně vlasti!“
(L+K č.10/1971)

26.březen 1971
     Je ustaven Federální vírníkový odbor Aeroklubu Svazarmu ČSSR složený ze zástupců 
vírníkového odboru Aeroklubu Svazarmu ČSR a SSR, jehož úkolem bude řešit na 
odpovídající úrovni hlavní otázky vývoje a sériové výroby, jakož i definitivně zpracovat 
výcvikové a provozní normy a předpisy. 
     Do čela orgánu byl zvolen pplk.Ing.Roman Caithaml.

28.březen 1971
     První letový den! K disposici je „vlečná“ OK-KML, do provozu jdou L-13 OK-3814 a 
OK-6814, 14 pilotů-plachtařů plní přezkoušení z techniky pilotáže.
     Také motoroví piloti (Jeník, Vinopal, Vršovský) plní své přezkušovací lety na Z-226 OK-
MGX.

Z-226B OK-KML; Nový Dvůr, 28.3.1971
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30.březen 1971
     Letecký časopis L+K přináší rozhovor redaktora Z.Formánka s armádním generálem 
Otakarem Rytířem, předsedou FV Svazarmu ČSSR:
     „Soudruhu generále, dovolte, abychom se v první otázce našeho rozhovoru vrátili ještě
k šestému plénu FV Svazarmu. Ve svém vystoupení jste se mimo jiné zabýval závěry 
plenárního zasedání ÚV KSČ a řekl jste, že se ve svých souhrnech stává návodem pro 
každodenní práci všech orgánů Svazarmu. Úsek leteckých branných sportů má své 
specifické podmínky. Mohl byste našim čtenářům říci, jak se tyto závěry mají obrazit na 
leteckém úseku?
     Hlavním posláním šestého plenárního zasedání Federálního výboru Svazarmu bylo uvést v život 
v naší organizaci závěry prosincového pléna ÚV KSČ. Jde v prvé řadě o dokončení konsolidace v naší 
organizaci a tím vytvoření podmínek pro organizovanou a činorodou, společensky prospěšnou práci, a 
to ve všech odvětvích naší činnosti, a zvláště v Aeroklubu ČSSR.
     Zde máme ještě značné pozůstatky z let 1968 a 1969; v posledních dnech se na národním i 
federálním stupni ustavily vrcholné orgány. Proto první plénum Aeroklubu ČSSR dne 17.3.1971 na 
svém zasedání vycházelo ze závěrů šestého pléna FV Svazarmu a ve svém usnesení se plně staví za 
urychlené dokončení konsolidace na úseku aeroklubů v rámci jednotné organizace Svazarmu. Výsledky
pléna ukazují, že přijatá opatření s cílem zaktivizování činnosti ve všech oborech aeroklubu, zvýšení 
politicko-výchovné činnosti a vytvoření odpovídající materiálně technické základny dávají perspektivu 
úspěšného plnění jak státních úkolů, tak i zájmové a sportovní činnosti.
     Letošní rok je ve znamení dokončení konsolidačního procesu ve Svazarmu, což umožní 
vytvořit podmínky pro realizaci jednotného systému branné výchovy občanů ČSSR. Nás 
pochopitelně zajímá především letecký úsek, který v uplynulých létech prošel řadou 
reorganizací. Jak se projeví tato konsolidace na úseku leteckých sportů a jaké zde 
vyplývají hlavní úkoly?
     Než budu konkretizovat odpověď na zadanou mi otázku, předesílám, že naše organizace má 
vlastenecký a branný charakter. Jejím prvořadým posláním tedy je ve všech činnostech vhodnou 
formou plnit branné úkoly. Konsolidace bude úspěšná jen v tom případě, když vytvoříme podmínky 
širokému rozvoji vlastenecké branné výchovy. Odbornosti, které jsou v rámci aeroklubů prováděny 
(plachtění, motorové létání, parašutismus), plně vyjadřují možnosti této činnosti. Při správném 
provádění těchto činností je možné hlavně u mladých lidí pěstovat požadované charakterové 
vlastnosti, odbornou dovednost a fyzickou zdatnost, což pokládám za základ branné přípravy.
     Konkretizace branné výchovy i na tomto úseku souvisí s vydáním zákona o jednotném systému 
branné výchovy občanů ČSSR. I když dosud tento zákon nevyšel, připravujeme podmínky pro jeho 
postupnou realizaci v celé naší organizaci. Konkrétně na úseku aeroklubů je nutno vytvořit podmínky 
ke správnému pochopení těchto závažných celostátních úkolů vyplývajících z tohoto zákona. Jde 
hlavně o pochopení neustálé nutnosti zvyšování obranyschopnosti naší socialistické vlasti; s tím úzce 
souvisí vztah k socialistickému vlastenectví s proletářskému internacionalismu. A pak záleží také na 
dovednosti zaměstnanců, dobrovolných pracovníků i všech členů, jak zabezpečit prolínání prvků 
branné výchovy do jednotlivých druhů zájmové a sportovní činnosti.
     Odbornosti, které se pěstují v aeroklubech, je možno považovat již za branné, a proto zde nabývá 
důležitosti hlavně politicko-výchovná práce - v souladu s brannou politikou KSČ.
     Letectví je snad nejnákladnější druh branně sportovní svazarmovské činnosti - a 
finanční otázka působila v aeroklubech Svazarmu vždycky nemalé starosti. Konsolidace 
nám dává i v tomto směru nové naděje. Do jaké míry jsou oprávněné a co mohou 
´aeroklubáci´ očekávat? Jaké budou mít možnosti, pokud jde o prostředky?
     Všechny činnosti, které provádíme v aeroklubech, vyžadují nákladná technická zařízení, finančně 
náročnou techniku a k její obsluze i kvalifikované specialisty. A pochopitelně, že to vyžaduje také 
značné finanční prostředky. V současné době jsme ve stadiu, kdy musíme zabezpečit obnovu 
leteckého parku, a to v mnohem širším měřítku, než v minulosti. To proto, že technika nám dožívá. 
Tento fakt je zdůvodněn v pětiletém plánu a finanční prostředky jsou na to vyčleněny.
     Jiná otázka je splnění našich požadavků ze strany výrobních závodů, které se v současné době 
orientují na vývoz, Domníváme se ale, že i při těchto těžkostech bude materiálně-technická základna 
taková, aby předpoklad rozvoje činnosti byl zabezpečen. V souvislosti s tím se v současné době 
přehodnocuje i celá letištní síť s cílem lepšího využití letišť a zefektivnění celkové činnosti.
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     Aerokluby však nikdy nebudou mít dostatek finančních prostředků ze státní dotace. Proto i nadále 
očekáváme, že budou usilovat o získávání prostředků i z vlastních zdrojů (pomocí hospodářského 
zařízení), ale v souladu s vládním usnesením č.209 z roku 1970.
     Vedení FV Svazarmu je si vědomo celospolečenské prospěšnosti činnosti v našich aeroklubech, a 
proto bude vytvářet i nadále optimální podmínky pro její rozvoj.
     Padesátiletí strany a dvacetiletí Svazarmu jsou dvě významná jubilea v letošním roce. 
Nelze je od sebe oddělit a snaho svazarmovců na leteckém úseku - a jistě i na úsecích 
ostatních - je tato jubilea skutečně důstojně oslavit. Co byste řekl členům aeroklubů 
Svazarmu při této příležitosti?
    Rok 1971 je zvlášť pro naši organizaci rokem jubilejním tím, že letos oslavíme 50.výročí založení 
KSČ, 20.výročí vzniku naší branné organizace, že se uskuteční XIV.sjezd KSČ a volby do 
zastupitelských orgánů. Uvědomujeme si, že úspěch těchto akcí dovrší konsolidaci v naší vlasti. Proto i
v naší organizaci se v souvislosti s tím aktivizuje činnost s cílem nejen jednorázových akcí, ale také 
docílit soustavné zkvalitňování naší práce v zájmu budování i obrany naší socialistické vlasti.
     Jak nám ukázaly výroční členské schůze, a částečně již i okresní konference Svazarmu, naši 
členové to velmi dobře pochopili a formou socialistických závazků, socialistického soutěžení a vytváření
brigád socialistické práce usilují o dovršení konsolidace v naší organizaci a úspěšné plnění všech jim 
daných úkolů.
     Není tomu jinak ani v řadách členů aeroklubů. Takovouto činnost je nutno velmi kladně hodnotit a 
ještě šířeji rozvíjet. Naši členové v aeroklubech dokázali v minulosti na všech úsecích nejen splnit 
úkoly celostátního charakteru, ale úspěšně se podíleli i na reprezentaci naší vlasti v zahraničí.
     Poslední rok ukázal, že při využití iniciativy členů a dobré organizaci práce je možno úkoly úspěšně 
plnit.
     Výsledky z roku 1970 potvrzují, že je možné létat i skákat s menším počtem leteckých 
mimořádných událostí, než tomu bylo v minulosti.
     Za toto úsilí musím poděkovat všem členům, aktivistům i zaměstnancům s přáním dalších 
budoucích úspěchů ve všech prováděných oborech v aeroklubech.“
(L+K č.9/1971) 

8.duben 1971
     Tato schůze Rady AK rozhoduje o neprodleném vypracování projektu dílny za garážovým 
trojboxem.
     Rozhodnutí vyplynulo z dané situace, kdy OSP Chrudim na již zhotovené základové desce 
počal se stavbou záchodů. Tentokrát o materiál nouze nebyla, naopak, bylo ho navezeno 
podstatně víc, než stavba vyžadovala. 
     Projekt dílenské přístavby urychleně vypracoval Novotný a členové aeroklubu opět byli 
zaúkolováni zhotovením základové desky.
     AK Chrudim nabídl Radě AK VAP vyškolení a provedení základního paravýcviku pro 
piloty-plachtaře.

12.duben 1971
     První, (ale nepříliš vydařený) přeletový den! Michalec (VT-425 OK-5322), který prahne 
po zisku kýžených alespoň 50 km pro „stříbrné C“, se vydává do neznáma a sedí u Nového 
Ranska, což je pouhých 33 km od místa startu. 
     100 km návratová trať Podhořany - Polička - Podhořany se nezdařila ani Merclovi (VT-16 
OK-2414 - přistál v Poličce), ani Vl.Hájkovi s Kalhousem (L-13 OK-9848), kteří přistáli ve 
Skutči.

16.duben 1971
     V Pardubicích na „Letce“ opět zasedá Rada AK a konstatuje, že Novotným zpracovaná 
projektová dokumentace k přístavbě dílen za garážovým komplexem byla zahrnuta do 
stávající „Akce Z“. Stejně tak Rada AK konstatovala, že zemní práce pro přípravu 
vybudování základové desky pod budoucí přístavbou dílen jsou téměř dokončeny.
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19.duben 1971
     Členské základně se do rukou dostává další vydání „Podhořanského informátora“ 
(4/1971), který na vědomost dává, že k 1.4.1971 vznikl řádný pracovní poměr Luboše Peřiny, 
jenž se tak stal zaměstnancem aeroklubu na pozici technika.
     Současně s tímto oznámením je členská základna informována, že kvůli stávajícím            
a i dalším očekávaným a nutným pracovním výkonům „Akce Z“, na základě bodu 11. 
usnesení poslední VČS, stanovuje Rada AK od 1.4.1971 pracovní povinnost ve výši 3 
hod./měsíc pro každého létajícího člena AK.

24.duben 1971
     Vzhledem k nutným pracovním činnostem svolala Rada AK na letiště členskou schůzi. A 
protože se v dubnu už docela intensivně létalo, byla členská schůze poměrně hojně 
navštívena.
     Bylo konstatováno, že slibně se rozeběhla i činnost motorového odboru, kdy krom vlečné 
Z-226B OK-KML, byla k disposici i Z-226T OK-MGX (dvojí řízení), na které motoráři 
mohli plnit úkoly dané výcvikovou osnovou (Jeník, Chmelař, Pletánek, Svatoň, Šimek, 
Vinopal, Vršovský). Jediným problémem motorového výcviku tak byla absence motorového 
instruktora, proto tam, kde to vyžadovala osnova, musel být výcvik veden pod dozorem 
některého z cizích instruktorů. 
     Ku konci se chýlila stavba záchodů, pomalu, ale jistě, ji začala doplňovat přístavba dílen. 
     Rozhodující razítko obdržel i projekt stavby kontrolního stanoviště a sociálního zázemí 
(věž, učebna, klubovna, šatny), zbývá už jen prověrka místa stavby, která se má uskutečnit 
v nejbližších dnech.
     Vršovský oznamuje, že VAP ve spolupráci s OV Svazarmu zajišťuje přípravu 
 II.plenárního zasedání ÚV Aeroklubu Svazarmu ČSR. To se uskuteční ve dnech 15. a 
16.5.1971 dílem na letišti v Novém Dvoře, dílem v Pardubicích.
     Současně podává informaci, že prostřednictvím Lajosze Taby (student pardubické VŠCHT
a hostující plachtař) byli kontaktováni oficiální představitelé maďarského aeroklubu Csepel 
Budapešť za účelem navázání mezinárodní klubové družby.
     Členská schůze bez protestů přijala i organizační zabezpečení oslav „Svátku pracujících“ 
1.5.1971 v Pardubicích, kde se aeroklub veřejnosti připomene s „Luňákem“ VT-7 OK-0816.
     

Nový Dvůr, duben 1971
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26.-27.duben 1971

zleva: Fejes Kálmán, Jeník Jaromír,
Csecl Laszló; Nový Dvůr, duben 1971

     Po navázání písemného styku na návštěvu 
Východočeského aeroklubu Podhořany přijíždějí 
funkcionáři aeroklubu Csepel: tajemník klubu - 
Czecl Laszló a náčelník motorového odboru - Fejes 
Kálmán. Za hostitelskou stranu se jednání účastní 
Vršovský, Jeník, Klínský a Taba jako tlumočník. 
     Z jednání vznikl písemný dokument parafovaný 
oběma stranami.

V kabině L-13 zleva: Csecl Laszló, Eduar Vršovský;
Nový Dvůr, duben 1971

  Bylo domluveno, že pokud podmínky dovolí, navštíví Maďaři Nový Dvůr, a to v létě před 
zahájením plachtařské soutěže IV. ročník PŽH. 
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30.duben 1971
     Kde se vzal, tu se vzal! Proslulý „plavec a pokořitel brněnské přehrady, admirál ponorkové
flotily ČSSR“ Josef Petřík, kterého nikdo od srpna roku 1962 na letišti neviděl, (ale věděli 
jsme, že mu byl udělen titul „mistr sportu“ neb jako jeden z prvních v republice dokázal na  
L-13 uletět „pětistovku“  a splnil podmínky zlatého odznaku FAI), vzal za kliku náčelníkovy 
kanceláře se slovy: „Tak jsem zase tady, ´Mistře´!“ 
     Petřík nastoupil do rozjetého vlaku, jakoby se nechumelilo. Čert ví, čím Petřík Vršovského
okouzlil, ale po přezkoušení Petřík začal hned vlekat a „instruktorovat“.

Josef Petřík v Z-226B OK-KML; Nový Dvůr, duben 1971

1.květen 1971

Na seřadišti v ulici Na Spravedlnosti; Pardubice, 1.5.1971

     Po dvouleté odmlce plachtaři opět zamířili do Pardubic, aby v prvomájovém průvodu 
demonstrovali svou připravenost k dalšímu budování republiky. 
     Jejich transparent s heslem: „Svazarmovští  letci - pokračovatelé tradic Jana Kašpara 
zdraví 1.máj“ vyvolával úsměv na tvářích přihlížejících občanů, a když se aeroklubové 
procesí blížilo třídou Míru k hlavní tribuně u Zelené brány, z amplionů se ozval nadšený hlas 
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moderátora průvodu, který seděl na terase hotelu Grand: „A již se k tribuně blíží naši 
svazarmovci se svým letadlem!!! Zdravíme naše nové soudruhy kašpary! Hurááá!“

Hrdí nosiči transparentu, zleva: Miroslav Michalec, Jaroslav Mercl, Jiří Pilný; 
Pardubice, 1.5.1971

VT-7 „Luňák“ OK-0816 míří tehdejší Gottwaldovou ulicí do podjezdu; dvojice od zadu:
Eduard Vršovský + Zdeněk Nohel, Jana Rumlová + Naděžda Vršovská, Štefan Švestka +
Miloslav Kulich, Lenka Klínská + Vladimír Klínský, Vladimír Hájek + Jiří Liška a trojice

Otto Votrubec, Václav Horešovský, Václav Kalhous; Pardubice, 1.5.1971
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3.květen 1971
     Na letišti proběhlo místní šetření před zahájením II.etapy výstavby letištního areálu za 
účasti zástupců odboru výstavby ONV Chrudim, MNV Podhořany, JZD Podhořany, OHS 
Chrudim, OI PO Chrudim, VČE, odboru kultury ONV Chrudim a VAP.
     Po budoucím staveništi je provázel sám náčelník Vršovský a svým výkladem delegáty 
institucí zaujal tak, že si snad ani nevšimli, že už stojí WC a přístavba dílen, které měly být 
vybudovány až po vydání oficiálního stavebního povolení!

6.květen 1971
     Další zasedání Rady AK schvaluje cestu delegace aeroklubu ve složení Vršovský, Klínský,
Tichý a Mercl do Budapešti za účelem prohloubení družebních styků s Aeroklubem Czepel. 
Cesta se uskutečnila letecky, spojem ČSA ve dnech 7.-9.5.1971. (Při jednání bylo potvrzeno, 
že maďarští piloti „vzduchem“ navštíví Nový Dvůr v některém z termínů před zahájením 
IV.ročníku PŽH.)

Na návštěvě u maďarských kolegů, zleva: 
Josef Tichý, Vladimír Klínský, Jaroslav Mercl; Csepel Budapest Farkazshegy, květen 1971

     
     Vedoucí odboru vírníkového létání Ota Hovorka st. předkládá Radě AK požadavek na 
zakoupení vírníku A-70 přímo od výrobce - Aerotechniku.
(pozn.aut.: objednávka na vírník byla odeslána, ale chod věcí příštích způsobil, že nikdy 
nebyla realizována)

8.květen 1971
     V časopise „Letectví + kosmonautika“ (L+K 18/1971) se objevila kratičká zpráva o tom, 
že byl ustaven „Technický odbor Aeroklubu Svazarmu ČSSR pro vírníkové létání“.

     Na letišti v Novém Dvoře padly další pokusy o přelety. Václav Horešovský ten den uletěl 
na z Vrchlabí vypůjčeném „Orlíku“ VT-16 OK-2406 93 km, Naděžda Vršovská na VT-16 
OK-2414 ulétla 120 km, Jaroslav Poskočil si na VT-425 OK-5322 „odskočil“ 35 km do 
Chotěboře. Bohužel, ani tentokrát nešlo o splněné úlohy.    

9.květen 1971
     Počasí plachtařům nadále přeje, vojáci povolují přelety směr Polička. Toho okamžitě 
využívají Mirek Michalec (VT-425 OK-5402) a Jarda Poskočil (VT-425 OK-5322) a daří se 
jim kýžený 50 km přelet do Poličky. Poskočil si tím „vysloužil stříbrné céčko“ s číslem 3250 
a Michalec č.3252.
     Antonín Mervart si ten den na „stříbrné C“ plní „pětihodinovku“ (5:13 hod.) a zároveň i 
převýšení (1200 m).

19



Úspěšní „stříbrní céčkaři“ (zleva) Miroslav Michalec, Jaroslav Poskočil;
Nový Dvůr, květen 1971

     Úspěšní byli i Vašek Horešovský (VT-16 OK-2406) a Vladimír Hájek (VT-16 OK-2414), 
kteří „otočili“ Poličku a na svá konta si připsali splněnou úlohu a 112 km.

12.květen 1971
     Předchozím úspěchem „namlsaní“ Horešovský a Hájek se pokoušejí o dvoustovkový 
trojúhelník Podhořany - Moravská Třebová - Křižanov - Podhořany, ale Štěstěna se k nim 
otáčí zády. Oba sedí po 36 km ve Skutči.

15.květen 1971

Letiště Nový Dvůr; květen 1971

20



     V předchozích dnech letiště v Novém Dvoře postihl generální úklid. Stavební materiál, 
zejména cihly a tvárnice, se musely vyrovnat do pravoúhlých krychlí, roztahané hromady 
písku, které dětem místních spoluobčanů sloužily jako „eldorádo“, byly opět nakupeny, pytle 
cementu a vápna zakryty lepenkou, atd. 
     Prostě taková malá Potěmkinova vesnice! A to všechno proč?

     Na letiště se sjelo ke svému zasedání předsednictvo ÚV AČSR, aby společným zasedáním 
s Radou AK probralo některé aspekty II.etapy výstavby letištního areálu. Při tomto zasedání 
však byla z ekonomických důvodů odmítnuta původní idea aeroklubu, kdy v rámci III.etapy 
výstavby areálu, měl být v dohledné době starý dřevěný hangár nahrazen objektem novým. 
Třetí etapa výstavby letiště tak byla k lítosti členů Rady AK prozatím (a jak se později 
ukázalo navždy) zrušena, i když k ní již byla vypracována projektová příprava.

     Ten den se stal členem VAP i plachtařský instruktor Ferda Kareš, který si s tehdejším 
náčelníkem ve Zbraslavicích moc do oka nepadl a měl u něj problémy s „prověrkou“.

(Ze vzpomínek Ferdy Kareše)
     „Do Podhořan jsem se dostal jako neprověřený aeroklubák ze Zbraslavic. Po přezkoušení 
Edou Vršovským 15.5.1971 jsem dostal skupinu základního a pokračovacího výcviku. Se 
mnou rovněž létali zkrácenou osnovu i někteří znovu začínající bývalí plachtaři. 
     Družstva nebyla striktně přidělená instruktorům, takže jsme se na výcviku podíleli  podle 
možností. Legendou byl Pepík Tichý (neposlušné žáky trestal gumovou hadicí), jako 
instruktoři hodně létali Hájek a Mercl. 
     Rok 1971 proslul pracovními aktivitami, stavěli jsme (tedy, spíš byli jako přidavači a 
kopáči!) novou zděnou přístavbu s věží.
     Aeroklub v té době provozoval výdělečnou firmu AEROKOV, která vyráběla zařizovací 
předměty do stájí pro hospodářská zvířata. V podniku technicky vládl všeuměl Vinca 
Švábenský.
     Vlekala nás C-205 OK-KML. Jí za knipl usedal ´Mistr´, dále Mirek Jeník (sympatický 
člověk z Pardubic a hodně klubový inventář řečený ´Timofej´), Jarda Šimek - vojenský pilot a 
dispečer z Čáslavi a místní sportovní piloti Pletánek, Vinopal a Petřík.“

16.květen 1971
     V neděli 16.května 1971 zasedalo II.plénum Aeroklubu ČSR v Pardubicích. Předseda 
ONV Pardubice Ing.Klimeš, který byl také čestným hostem zasedání, přijal ve slavnostním 
sále pardubické radnice představitele druhého plenárního zasedání a popřál jim mnoho 
úspěchů.
     „Pracovní část zahájil předseda Aeroklubu Svazarmu ČSR s.Kepák a podal obsáhlou a výstižnou 
zprávu o současné situaci v českých svazarmovských aeroklubech. Zhodnotil vykonanou práci, 
poukázal na problémy, které je ještě nutné vyřešit a zdůraznil nutnost získání nových členů především 
z řad mládeže. Upozornil na velký význam politické práce a ideové výchovy ve svazarmovských 
aeroklubech, zvláště s ohledem na připravovaný jednotný systém branné výchovy. 
     S diskusními příspěvky, které přesvědčovaly svou věcností a neformálností, vystoupila řada 
diskutujících. 
     Na závěr zasedání vystoupili také předseda Federálního aeroklubu ČSSR dr.Grznár a předseda ÚV 
Svazarmu ČSR generál Kučera, který mimo jiné řekl: ´Aeroklub se stal pevnou součástí Svazarmu. 
Aeroklub je organizace Svazarmu, která byla v minulosti nejvíc postižena. Dnes se zde vytvářejí nové 
podmínky a v čele musí stát lidé, kteří se v minulosti nezkompromitovali. S rozbíječi jsme skončili! 
Jednotný systém branné výchovy ukládá Svazarmu vážné a odpovědné úkoly, Postavení Svazarmu 
v naší socialistické společnosti bude daleko odpovědnější a významnější než dosud…´“
(L+K č.13/1971)
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     V ten samý den se daří Naděždě Vršovské na VT-16 OK-2414 splnit letový úkol na 
trojúhelníkové trati  Podhořany - Skuteč - Přibyslav - Podhořany, 112 km. To prý na počest 
zasedání pléna AČSR! 

Naděžda Vršovská v kabině „Orlíka“ VT-16; Nový Dvůr, květen 1971

     V měsíci květnu byl v rámci OLS Hořice vyhlášen pro příslušníky aeroklubů - 
bezmotorové piloty i motoráře - parašutistický „rychlokurs“. Přímo v Hořicích tak svůj první 
seskok na OVP-65 prožili plachtařští žáci Milan Švorc a Štefan Švestka. Tam se skákalo z 
„Anduly“ An-2 a vysazovače jim dělal sám mistr sportu Zdeněk Kaplan.

21.květen 1971
     Zatím co na Novém Dvoře se někteří plachtaři snažili uletět nějaký přelet, ke svému 
prvnímu seskoku padákem se chystala další parta „nebojsů“ v Chrudimi. Po absolvování 
základní teoretické přípravy se tato atrakce odehrála pomocí „Brigadýra“ L-60.
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horní řada zleva: Zdeněk Tužil, Karel Bednář st., Milan Poskočil, Josef Kudláček, Jaroslav
Poskočil, Miroslav Michalec, Jaroslav Mercl, Otto Votrubec; dolní řada zleva: Jiří Oliva,

Josef Tichý, Vladimír Hájek, Zdeněk Nohel; Chrudim, 21 .5.1971

     Seskoky nepostrádaly dramatičnosti. Mladému Karlovi Bednářovi se po přistání 
nepodařilo správně „vylít“ vrchlík padáku, do kterého se mu pak opřel vítr, a tak milý Karlík, 
který se snažil marně vrchlík odhodit, jsa padákem vláčen, po břiše a po čtyřech překonal 
málem celou délku letiště. I přes vypůjčenou parašutistickou kombinézu ho to stálo odřené 
lokty a kolena. 
     V dramatu však hlavní roli sehrál Otto Votrubec, který si při doskoku zlomil nohu v krčku.
Když ho sanitka převážela do nemocnice, tak celou cestu záchranářské posádce nadával a 
řval, ať jedou opatrně. Tak ho to bolelo!
     Druhým pacientem vzápětí dopraveným do nemocnice byl Jarda Poskočil se zlomeným 
prstem. Však sestra na příjmu chirurgické pohotovosti se poněkud jízlivě ptala, zda budeme 
ještě dlouho skákat nebo jestli jsme už se seskoky skončili! 
     Pro ty, kdož přežili bez úhony, byly seskoky však takový adrenalin, že se usnesli, že další 
seskoky provedou už doma, na Novém Dvoře! A tak se i stalo.

25.květen 1971
     Vojáci umožňují naplánovat 200 km návratový let Podhořany - Liberec - Podhořany. 
Příležitosti se chápou Mercl (VT-16 OK-2414) a Hájek Vl. (VT-16 OK-2406), ale na sever 
není počasí ideální. Oba na cestě do Liberce přistávají na letišti Dvůr Králové.

28.květen 1971
     Situace v našem vzdušném prostoru umožnila naplánovat „stovkový trojúhelník“ 
Podhořany - Chotěboř - Havlíčkův Brod - Podhořany. Pravda, tato trať nebyla součástí 
vypracovaného seznamu povolených tratí, ale protože dispečerská omezení nepřipouštěla 
pohyb větroňů v okolí Skutče, letělo se „seznam neseznam“.
     Nakonec na trať odešla jen Vršovská (VT-16 OK-2414), která přistála v Havlíčkově 
Brodě.
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     Na Nový Dvůr zavítal „Brigadýr“ L-60 OK-MTG, tentokrát v roli vysazovacího letounu. 
Parašutistické elévy si do „parády“ vzali výsadkářští instruktoři z Chrudimi - Polák a Zemek. 

Příprava a balení padáků, zleva: Josef Kudláček, Vladimír Hájek, Radek Hájek, 
Marcela Hájková, Václav Kalhous; Nový Dvůr, 28.5.1971

zleva: Vladimír Hájek, Milan Poskočil, Alena Vojtíšková, Ota Zemek, Jiřina Chaloupková,
Václav Horešovský, Bohuslav Vinopal; Nový Dvůr, 28.5.1971 
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„Brigadýr“ L-60 OK-MTG; Nový Dvůr, 28.5.1971

29.květen 1971
     Nezdálo se, ža tato sobota by měla být něčím výjimečná. K rozkazu k létání se dostavili 
žáci: Brabec, Cimbota, Jezbera, Kábela, Kašparová, Kulich, Lukeš, Osička, Pilný, Toman; 
pokračováci: Chaloupková, Jirák, Kalhous, Kudláček, Martan, Melichar, Peschke, Poskočil 
M., Šimek, Tužil; sportovci: Matuška, Michalec, Poskočil J.
     Letecký personál si vzali na starost instruktoři Hájek Vl., Mercl, Petřík, Tichý a Vršovský; 
na vlečné Z-226B OK-KML se střídali vlekaři Pletánek a Vinopal, do smíšeného provozu 
(navijáky, aerovleky) byly přistaveny VT-16 OK-2414, L-13 OK-3814 a OK-9848.
     Sešlo se tedy dost lidí, ale první start se uskutečnil poměrně pozdě, až v 8,50 hod. Počasí 
nenapovídalo, že by se dalo letět někam do daleka, a tak se létaly většinou jen okruhy.
     Když se v 19,11 hod. zaznamenalo poslední přistání toho dne a sečetl se počet startů, vyšlo
číslo 172! Aerovleků bylo 26 a k tomu neskutečných 146 startů navijákem! To byl rekord, 
který dlouhá léta nebyl překonán.
 

Lví podíl na rekordním počtu startů měli navijákaři, zde Jaroslav Poskočil; 
Nový Dvůr, květen 1971
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31.květen 1971
     Bylo pondělí, obyčejný pracovní den. Ale Vašek Horešovský měl dovolenou a trávil ji 
vylepšováním své chaty v Mezihoří. Hned od rána však začalo foukat na kopec a Vašek byl 
celý nesvůj. Jeho plachtařské srdce zatoužilo po modrém azuru, a tak v osm byl na letišti a 
přemlouval „Mistra“, aby ho „cukl“. Vršovský trochu mrmlal, že „kopec nic moc“, ale s 
pomocí kluků z dílny dostrkali na start VT-425 OK-5322. Dispečerské pokyny byly jasné, 
provoz povolen jen na čáře Semtěš - Hoješín a nesmělo se před kopec. 
     Bylo něco po půl desáté, když vlečná zavrčela a odvlekla „Šohaje“ nad kopec. Tam se 
Václav ve čtyřech stovkách (QFE Podhořany) vypnul a začal „hoblovat“ svah. Jenže 
nestoupal, naopak, neustále mírně vyklesával. Už, už to bylo na návrat na letiště, už viděl 
šišky zblízka, ale „nevyměkl“! Vašek prokázal chrabrého ducha a ve výši borovic na hraně 
svahu „na nulce“ jezdil sem a tam. 
     Vršovský, včetně zaměstnanců AEROKOVu na letišti čekali, kdy se „Šohaj“ opět objeví u 
„první boule“, nebo zda zazvoní telefon, že Vašek sedí někde pod svahem. Neseděl! Držel se 
u hrany svahu a zdálo se, že povylezl o pár metrů výš.
     Chlapi na letišti se vrátili ke strojům, jen „Mistr“ občas vykoukl a kontroloval, zda-li je 
„Šohaj“ ve vzduchu.
    Čím více Slunce na své každodenní pouti stoupalo výš, tím víc jihozápadní vítr slábl. 
Začala však fungovat termika a do ní Vašek navázal. Stále se přísně držel nad kopcem a 
nejevil známky toho, že by se mu chtělo přistát. Výškové omezení nebylo, a tak nejednou se 
snažil aspoň si „líznout“ základny mraků, které postupně vystoupaly téměř na 2.000 m QNH. 
     Tak přešlo poledne, dole v „závodce“ se podával oběd a Vašek si poletoval od mraku k 
mraku. A čas ubíhal.
     Ve fabrice byla „padla“, přespolní se rozjížděli k domovům, Vašek „vyšíval“ na nebi 
kroužky. „Mistr“ s manželkou si vytáhli před altán stoleček, pili kávu a sledovali „Šohaje“ na 
jeho nebeské pouti. 
     Když se Slunce sklonilo na opačně straně k obzoru a termika zeslábla, opět se rozfoukal 
docela svěží západní větřík. A Horešovský byl stále ve vzduchu!
     Dávno Vršovští dopili kávu, uklidili stolek i židle a zmizeli v útrobách altánu, „Šohaj“ 
stále slídil po obloze.
     Po půl sedmé začal Vašek Horešovský pomalu vyklesávat. V rádiu právě začal dětem 
Hajaja vyprávět pohádku na dobrou noc, když se „Šohaj“ kolečkem ladně dotknul letištní 
trávy. Jeho letový čas se zastavil na 9 hodinách a 19 minutách! Tím překonal svůj výkon 
z 31.5.1969 o 59 minut. 
     Byl to aeroklubový rekord ve vytrvalosti letu. Lepšího výsledku v letu nad Železnými 
horami dosáhl jen Vladimír Ungerman 10.7.1949 (10,30 hod. na Z-24) v rámci 
„vyhledávacího tábora HIBV“, ale Ungerman nebyl členem aeroklubu. 
     Z „aeroklubáků“ dosáhl do té doby nejdelšího času 9,07 hod. 15.5.1958 na VT-25 
OK-3092 Karel Svoboda (na minutu stejný výkon si zopakoval na VT-125 OK-0744 dne 
21.7.1958).
     Vašek Horešovský měl z výkonu pochopitelně radost i zejména proto, že měl s sebou na 
palubě „Šohaje“ fungující barograf. Štěstí mu trochu kalil fakt, že barograf měl nastavenu 
dobu oběhu na pět hodin, čili zapisovací válec se vlastně otočil téměř dvakrát, ale to nic 
nevadilo tomu, aby nebyla zaznamenána nejvyšší dosažená výška pro uznání poslední 
podmínky, která Vaškovi chyběla k zisku „stříbrného C“  - převýšení. A to bylo 1.450 m, 
tudíž „stříbro“ s číslem 3251 bylo jeho! 
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„Stříbrný“ Václav Horešovský v „Orlíku“ VT-16; Nový Dvůr, červen 1971

7.červen 1971
     „Podle slov náčelníka s.Vršovského je největším kladem, že aeroklub již dokázal zaktivizovat co 
největší počet svých členů, takže sedmdesáti osmičlenný kolektiv začíná žít jako jeden celek. Od 
začátku letošního roku je letiště aeroklubu ´nabité´ činností: kurs dvaceti nových parašutistů, IMZ 
instruktorů, školení řídících létání, soustředění oblastních plachtařských reprezentantů, soustředění 
reprezentantů ČSSR v letecké akrobacii, koncem července až začátkem srpna již tradiční plachtařský 
Pohár Železných hor…
     A nejen leteckou činností, ale i výstavbou svého letiště žije aeroklub. Letos již členové zpracovali 
přes sto centů cementu při stavbě záchodů, přístavku skladu a vybetonování podlahy starého hangáru
(které pak použijí pro nový, širší a hlubší hangár). Do konce roku 1971 ještě chtějí dokončit v hrubé 
stavbě přístavbu sociálního zařízení s kuchyní, jídelnou a učebnou; tuto přístavbu pak v prvé polovině 
příštího roku dodělají a na podzim 1972 začnou s výstavbou nového zděného hangáru o ploše 28 x 17 
m (zděný z tvárnic + ocelová konstrukce) na místě starého.
     Tuto výstavbu částečně kryje, právě tak jako leteckou činnost aeroklubu (členové platí pouze 130 
Kčs ročně), zařízení Aerokov se sedmnácti zaměstnanci. V rámci přidružené výroby, na základě 
smlouvy s n.p. Agra Přelouč, ujalo se toto zařízení výroby napáječek pro vepře. Aerokov byl schopen 
v krátké době uskutečnit vlastní vývoj, celý technologický postup, a dnes je tedy monopolním 
výrobcem těchto napaječek. A jak již předem sdělil n.p.Agra Přelouč, dodá-li Aerokov v letošním roce 
postupně podle uzavřené smlouvy 38000 napáječek, přijde na náš trh o 50000 tun vepřového masa 
navíc. A Aerokov podhořanského aeroklubu svůj smluvní závazek zaručeně splní.“
(L+K č.16/1971; autor článku: Ema Márová) 

8.červen 1971
     Na letiště v Novém Dvoře se slétávají účastníci soustředění akrobatů - reprezentantů 
ČSSR. K vidění jsou akrobatické speciály Zlín Z-526AF OK-ZRA, OK-ZRB, OK-ZRC a Z-
526AS OK-ZRU, stejně jako jejich piloti Burešová, Černý, Jindra, Kaprasová, Kapustová, 
Krenčová, Orlita, Polonec, Šmíd, Šupák, Tuček, Závodská. Soustředění má „na povel“ 
trenérské duo Černý a Kobrle.
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     Reprezentantům zprvu moc nepřálo počasí, ani dispečerská služba. Hned prvý den ostrého 
tréninku (9.6.1971) byl od 9,00 hod. všeobecný zákaz létání, druhý den (10.6.1971) musely 
být tréninkové lety téměř na tři hodiny přerušeny pro bouřku, ale pak se vše dostalo to toho 
správného tempa a motory akrobatických speciálů bouřily nad Novým Dvorem málem od 
rána do večera. Z místních obyvatelů si nikdo nestěžoval na „rámus“, naopak, řada místních 
byla vděčnými diváky a prvními kritiky někdy i nepovedených akrobatických figur a obratů. 
     Dokonalá disciplína trénujících dovolila, v některých dnech, i souběžný provoz s místními 
plachtaři, takže provoz na letišti byl opravdu hustý.

Na křídle Z-526AF OK-ZRA pozdější mistr světa Ivan Tuček; Nový Dvůr, červen 1971

15.-16.červen 1971
S křídly i motory; autor: Vojtěch Couval
     „Dvěma mimořádně závažnými otázkami se ve dnech 15. a 16.6.1971 zabývalo 7. plenární 
zasedání FV Svazarmu ČSSR; jaké úkoly vyplývají pro Svazarm ze závěrů XIV.sjezdu KSČ a jak se 
budeme podílet na realizaci Jednotného systému branné výchovy obyvatelstva (JSBVO). K prvnímu 
bodu přednesl referát předseda FV Svazarmu armádní generál Otakar Rytíř, k druhému místopředseda
FV plk.Ing.Miloslav Janota.
     XIV.sjezd KSČ věnoval velkou pozornost otázkám zabezpečení obrany země, zejména rozvoji 
branné výchovy a přípravy obyvatelstva, což 7.plénum vysoce ocenilo. Vědělo proč. Vždyť s úsilím 
pravice o rozvrácení celého systému obrany socialistického Československa byly v roce 1968 také 
spjaty akce směřující k rozbití Svazarmu. ´Obrodná´hesla té doby nelze sprovodit ze světa: Svazarm 
již bez křídel! A bez motorů! Změňte mu jméno! Vypusťte z názvu armádu! Těžší je ovšem rozpoznat, 
že šlo tehdy o víc: zbavit Svazarm třídního, branného, vlasteneckého charakteru! S pozůstatky této 
´obrody´ zápasíme dodnes.
     Význam XIV.sjezdu KSČ spočívá pro nás v tom, že vyzvedl a zdůraznil třídní, brannou a 
společenskou funkci Svazarmu. Proto mohlo plénum konstatovat, že se pro Svazarm vytváří výjimečně
příznivá situace k jeho dalšímu idově politickému i organizačnímu zpevnění, k rozvoji činnosti na všech
úsecích.
     Aby jakákoli činnost ve Svazarmu měla svůj smysl, aby souběžně s uspokojováním zájmů členů 
sloužila také naší socialistické společnosti, zejména potřebám její obrany, k tomu je ve smyslu závěrů 
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XIV.sjezdu KSČ nezbytně třeba, aby se ideově výchovná práce u nás stala jádrem branné výchovy. 
Proto souběžně s výcvikem specialistů, sportovců, rekordmanů, musí jít ve všech kolektivech 
Svazarmu také o výchovu třídně, vlastenecky a internacionálně smýšlejících lidí. Brannost nespočívá 
pouze v tom, že někdo zvládne tu či onu techniku, ale že při tom ví, proč stojí na naší straně třídní 
fronty a za ní se také angažuje.
     To ovšem předpokládá, aby se každodenní, neoficiální, ale poctivé a soustavné výchovné práce 
chopili také naši organizátoři, cvičitelé, instruktoři a trenéři, jejichž vliv zejména na mladé lidi je 
rozhodující. V této souvislosti plénum také zdůraznilo význam ideově výchovné práce v boji proti 
nejrůznějším projevům oportunismu, nacionalismu, pacifickým názorům i maloměšťáctví. Boj proti 
oportunismu nelze chápat jen jako zápas s pozůstatky pravice, ale i jako zápas s projevy nedobrého 
stylu práce, se smířlivectvím s nedostatky, s nesebekritičností, bezzásadovostí a lavírováním 
v konfliktních situacích.
     Výsledky naší práce s mládeží stále neodpovídají požadavkům společnosti a tomu, co od nás žádá 
strana! Situace si vynucuje přijmout ucelenější, komplexní systém působení na mládež, k čemuž je 
třeba využít nejlepších zkušeností z hnutí. Měli bychom hledat osobité vlastní formy práce a získávat 
mladé zapojováním do takových masových akcí, na nichž se mohou sami podílet. Dukelský a 
Sokolovský závod branné zdatnosti by se měly opět stát masovými závody mládeže. Svazarm by měl 
také navázat na starou dobrou tradici a pomáhat našemu národnímu hospodářství především svými 
prostředky, ale také úderkami a brigádami socialistické práce. Je to nejen dobrý výchovný prostředek, 
ale také spolehlivá cesta k získání autority i finančních či jiných zdrojů na činnost.
     Nedílnou součástí koncepce vojenské politiky strany, schválené XIV.sjezdem, je JSBVO ČSSR. 
Tento systém prohlubuje branné funkce Svazarmu, zdůrazňuje jeho poslání ve společnosti a zavazuje 
také k mnohem větší náročnosti i odpovědnosti za provádění branné výchovy. Předpokládá provádět 
brannou výchovu na masové základně na školách, s branci i zálohami, v civilní obraně i v celé oblasti 
zájmové branné technické výchovy mládeže i dospělého obyvatelstva. JSBVO určuje poslání a činnost 
Svazarmu s dalekou perspektivou do budoucna.
     Výše uvedené postihuje jen zlomek otázek, jimiž se plénum zabývalo a jež pak vtělilo do řady 
základních dokumentů. Všechny tyto dokumenty byly již rozeslány do okresů a stanou se zakrátko 
předmětem jednání okresních orgánů, všech klubů i základních organizací. Všude by mělo jít o jediné: 
vyjít z těchto materiálů a zaangažovaně a tvořivě je aplikovat do místních podmínek tak, jak to 
projednání závěrů 7.pléna FV Svazarmu stanovily ústřední výbory obou národních organizací 
Svazarmu.“
(L+K č.18/1971)

18.červen 1971
     Josef Petřík si vyžádal „hostovací povolení“ do Aeroklubu Karlovy Vary.

„Hostovací povolení“ pro Josefa Petříka; Nový Dvůr, 18.6.1971
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     Petřík byl za plachtařské sportovní výkony od roku 1967 držitelem „Zlatého odznaku FAI 
(č.158) a od roku 1968 i držitelem „diamantů“. Tehdy byl teprve 16 plachtařem v ČSSR, 
který se mohl „diamanty“ pyšnit, jeho diamantový odznak FAI nese č.680.
     O hostování v AK Karlovy Vary žádal proto, že „varáci“ často v období zimních měsíců 
podnikali výlety do vlny nad Krušnými horami a on chtěl ještě vylepšit svůj osobní rekord v 
převýšení, který zatím měl hodnotu 5415 m.
     Krom svého pilotního umění prokázaného sportovními výkony, měl Petřík i dar 
k instruktorské práci. Dokázal, nejen svým přiděleným žákům, populární formou vštěpovat do
jejich mysli teoretické znalosti, ale i v leteckém výcviku nenásilně skloubit teorii s praxí. U 
mnoha žáků (a nejen u nich) měl Petřík vysoký odborný kredit a rádi s ním létali.
     Čím více Petříkova popularita mezi piloty stoupala, tím větším problémem se Petřík stával 
pro Vršovského. To proto, že Petříkovy názory na vnitropolitickou situaci nebyly až tak 
v souladu se současnou linií a on rád vždy nahlas něco kritizoval. A to zejména práci 
náčelníka letiště ve smyslu zastaralosti a zkostnatělosti plachtařského leteckého výcviku jím 
na letišti vedeného. A kritiku, jak známo, Vršovský nesnášel!

27.červen - 9.červenec 1971
     Na letišti v Rané u Loun se koná VI. mistrovství ČSSR v plachtění žen „O pohár časopisu 
Letectví + kosmonautika“. 
     Reprezentantem VAP na tomto klání byla Naděžda Vršovská. Její manžel ji prosadil  
zařazení do startovní listiny a všude předem prohlašoval, že jako nominantka titulu „mistr 
sportu“ má ambice na zisk některé z medailí. N.Vršovská létala na VT-16 OK-2414 a ve 
svých 12 soupeřkách opravdu mnoho konkurence neviděla, i když sama v tomto roce měla za 
sebou pouze jeden úspěšný přelet -100km trojúhelník. 
     Její konečné pořadí v soutěži však bylo poněkud skromnější než pověst, která ji 
předcházela. Po odlétaných pouhých třech disciplínách (z nichž dvě ani nedoletěla) skončila 
na celkovém 6. místě od konce startovního pole. 
     Druhým reprezentantem aeroklubu byl Bóďa Vinopal - ve funkci vlekaře. A ten, krom 
vlekání, vzorně reprezentoval aeroklub i ve společenských disciplínách, o čemž svědčí fakt, 
že zanedlouho po té ranská plachtařka a instruktorka Václava Petrtlíková změnila dres a stala 
se členkou VAP, posléze i paní Vinopalovou. 

Bohuslav Vinopal v kabině Z-226B OK-KML; Nový Dvůr, červen 1971   
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28.června 1971
     Nebývalá dispečerská „volnost prostoru“ dala možnost naplánovat přeletové tratě: 
„trojúhelník dvoustovku“ Podhořany - Moravská Třebová - Křižanov - Podhořany a 
„návratovou stovku“ Podhořany - Polička - Podhořany. Celkem přálo i počasí, a tak na 
„dvoustovku“ se vydali Mercl (VT-116 OK-7411), Kareš s Jirákem (L-13 OK-9848) a Petřík 
s Chaloupkovou (L-13 OK-3814). Posledně jmenovaní dosáhli prvého otočného bodu, ale tam
přistáli. Po obletu Moravské Třebové na metu 115 km doletěl Mercl (přistál poblíž Bystrého u
Poličky), 128 km dosáhli Kareš s Jirákem „polním“ přistáním u Bystřice nad Pernštejnem.
     Bodovali pouze „stovkaři“ Michalec (VT-16 OK-2406) a Chmelař (L-13 OK-6814), kteří 
svůj úkol splnili.

11. - 24.červenec 1971     
     V Hořicích se konaly Oblastní plachtařské závody, kdy, a bylo to poprvé, se jich nikdo 
z Podhořan neúčastnil. Nominaci do startovního pole sice obdržel Horáček, ale protože už 
nebyl zaměstnancem aeroklubu, musel ji, z důvodů pracovní zaneprázdněnosti u nového 
zaměstnavatele, odmítnout. A protože nikdo z podhořanských se nemohl chlubit výkony, 
které by opravňovaly k zařazení na „oblast“, byl na Horáčkovo místo povolán náhradník 
z jiného aeroklubu. 
     Tak jediným „reprezentantem“ aeroklubu na OPZ byl opět Bóďa Vinopal jako vlekař 
se Z-226B OK-KML.

10.červenec 1971
     Touto sobotou začíná týdenní žákovské soustředění. Jak čas běžel, ukázalo se, že to byla 
pro žáky spíš zkouška odolnosti a vytrvalosti, než čas intenzivního leteckého výcviku.   
     Vzhledem k tomu, že bylo nutno „pohnout“ s přípravnými prácemi pro stavbu a navíc se 
blížil termín IV. ročníku PŽH, bylo tudíž fyzické práce všude víc než dost. A pilotní žáci byli 
levnou pracovní sílou!
     Však instruktor Petřík nejednou proti takovému pracovnímu nasazení žáků u náčelníka 
Vršovského protestoval a argumentoval skutečností, že takhle se toho adepti létání moc 
nenaučí. Vyslyšen nebyl.
     Mnozí z žáků po takové zkušenosti výcvik raději ukončili a na letišti se už neobjevili. 

11.červenec 1971
     Mirek Michalec se na z Hořic vypůjčeném „Orlíku“ (VT-16 OK-1416) opět pokouší zdolat
trať Podhořany - Polička - Podhořany, ale tentokrát při návratu od Poličky si se stoupavými 
proudy přestává rozumět a sedá na letišti v Chrudimi.

13.červenec 1971
     Nezvykle v úterý zasedá Rada AK. Blíží se totiž termín zahájení IV. ročníku PŽH a je 
třeba organizačně zabezpečit logistiku ubytováním počínaje a stravováním konče, včetně 
zabezpečení technického zázemí.
     A aby to byla paráda se vším všady, je rozhodnuto o stavbě praporových stožárů před 
ubikací. 

14.července 1971
     Ten den se opět letěly nějaké přelety, ale z dochované dokumentace nelze nic vyčíst krom 
toho, že Mercl někam letěl, ale skončil na letišti ve Skutči, a že Vl.Hájek přistál někde v poli.
     Vršovský byl přeškolen na Zlín Z-42 OK-ZSG.
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Zlín Z-42 OK-ZSG; Nový Dvůr, 14.7.1971

     Důležitější je však skutečnost (i když přesná data opět chybí), že novodvorské letiště 
navštívili čtyři piloti z družebního aeroklubu Csepel Budapest Farkazshegy. Po složitých 
jednáních na úrovni národních aeroklubů a bezpečnostních složek obou zemí, dostali maďaři 
v sestavě: vlečný letoun PZL-101 „Gawron“ HA-SBK a cvičná dvousedadlovka kluzák Góbé 
HA-5331, povolení k letu na trati Budapešť - Bratislava Ivánka - Podhořany. Po jistém 
bloudění kolem Čáslavi pak našli letiště a v pořádku přistáli na Novém Dvoře. 

Vlečný letoun PZL-101 HA-SBK a kluzák Góbé HA-5331; Nový Dvůr, červenec 1971

     Čtyřčlenná maďarská delegace na letišti pobyla do neděle 18.7.1971 a stejnou cestou se 
navrátila zpět domů. 
     Během té doby se na „gobině“ svezla řada našich pilotů, kteří se po večerech v restauraci u
Franců za notné pomoci Lajosze Taby a lahodného moku s bratry Maďary družili a 
seznamovali se základy jejich obdivuhodného mateřského jazyka.   

32



    24.červenec - 7.srpen 1971
     Pro podhořanský aeroklub nastává vrchol sezóny. Je zahájen IV. ročník „Poháru 
Železných hor“. K závodu se prezentovalo 18 soutěžících.
VT-116: Jelínek Tomáš, OK-6435, AK Liberec; 
               Nejdl Radko, OK-6439, AK Mladá Boleslav;

   Rýdl Jan, OK-5524, AK Mladá Boleslav; 
   Čížkovský Josef, OK-6431, Dvůr Králové; 
   Moravec Jiří, OK-5404, AK Praha-Točná; 
   Štafl Radoslav, OK-4309, AK Vrchlabí;    
   Jirsák Václav, OK-7449, AK Hořice; 
   Ladnar Josef, OK-7424, AK N.Město n.Met.;   
   Mercl Jaroslav, OK-7411, AK Podhořany; 
   Karásek Miloš, OK-6438, AK Chotěboř;
   Švejnoha Karel, OK-5520, AK Praha-Točná; 
   Vimr Stanislav, OK-5305, Raná u L.;

VT-16:   Michalec Miroslav, OK-2406, AK Podhořany; 
               Vršovská Naděžda, OK-2414, AK Podhořany
L-13 (s koeficientem):

   Hájek Vladimír, OK-9848, AK Podhořany; 
   Drajer Miloslav, OK-2818, AK Chrudim; 
   Klínský Vladimír, OK-6814, AK Podhořany; 
   Čermák Ladislav, OK-3814, AK Podhořany

K disposici byly vlečné Z-226 OK-MQE, OK-KML, OK-MQK, OK-MPK, OK-KND a L-60 
OK-MTG.

Soutěžící piloti zleva: Miloslav Drajer (AK Chrudim), Jozef „Bubla“ Ladnar (AK Nové Město
n.Met.); Nový Dvůr, červenec 1971 
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     O průběhu závodů tehdy Vršovský napsal:
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Stupně vítězů IV. ročníku PŽH 
zleva: Jozef Ladnar, Václav Jirsák, Radko Nejdl, Tomáš Jelínek; 

Nový Dvůr, 7.8.1971

Společné foto závodníků a pořadatelů
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9. - 18.srpen 1971
     IV. ročník PŽH je minulostí, ale na letišti je dále nebývale živo. Své soustředění totiž 
zahajují piloti z Prahy-Letňan, kteří na Novém Dvoře našli krátkodobý azyl. Houstnoucí 
letecký provoz v okolí našeho hlavního města jim totiž nedovoloval výkonné létání, proto 
vzali za vděk pohostinnosti členů podhořanského aeroklubu a po několik následujících let se 
v létě přesunovali do náruče Železných hor, aby zde nalétali nějaké hodiny a kilometry.
     V roce 1971 se „letňanského“ soustředění zúčastnilo 18 pilotů a pilotek. A jak už to bývá, 
večer, když se všichni sejdou dohromady, probere se kde co. Tak se činovníci podhořanského 
aeroklubu dověděli, že v letňanském hangáru sedá prach na již letu nezpůsobilý XL-13M 
„Blaník“ OK-6202 (prototyp v.č. 3), který dřív létal s motorem Walter A (M-100) na pylonu 
(pozn.aut. viz r.1966). Větroň si odlétal výrobcem stanovený počet hodin a v podstatě čekal 
na sešrotování. 
     Nicméně, odkudsi přišla myšlenka, že kdyby se našel zájemce a uhradil by „fabrice“ 
příslušný obnos za generální revizi, větroň by snad mohl létat dále. A tato myšlenka některým
členům Rady AK nedala spát.
     Tady do historie Východočeského aeroklubu Podhořany vstupuje jméno Josef Ječný. Byl  
plachtařem a členem letňanského aeroklubu, ale s Vršovským si „padli do noty“. A protože 
podhořanský aeroklub v té době neměl nouzi o finanční prostředky, slovo dalo slovo, a Pepek 
Ječný, který jako zaměstnanec ministerstva průmyslu měl opravdu „dlouhé, dlouhé prsty“, 
začal zpracovávat příslušná místa, aby vize uschopnění OK-6202 nabyla pevnějších obrysů. 

„Letňaňáci“ u svého L-13 OK-4830; Nový Dvůr, srpen 1971
     
12.srpen 1971
     Nastal slavný den pro Antonína Mervarda. Ač v seznamu „stříbrných céčkařů“ AČR je 
uvedeno datum 2.7.1971, onu vytouženou „padesátku“ Tonda uletěl opravdu až v tento den. 
Bylo to do Poličky a tím si „vysloužil“ odznak s číslem 3253.
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13. - 15.srpen 1971
     V rámci „letňanského“ soustředění zavítal na podhořanské letiště motorizovaný kluzák 
L-13T OK-6201, který k pohonu užíval motor M-151, což nebylo nic jiného, než upravený 
dvoutaktní dvouválec z „bakelitového“ Trabanta. Zlaté české ručičky!

XL-13T OK-6201, u něj Jiří Vašák, pilot a konstruktér; Nový Dvůr, srpen 1971

39



     V tu dobu Vršovský pozval na letiště v rámci „utužení bratrských vztahů“ vojenskou 
delegaci sovětské okupační armády z posádky v Bohdanči.

Vojáci sovětské armády obdivují leteckou techniku; Nový Dvůr, srpen 1971

        Josef Kudláček

     Dalo by se konstatovat, že ač třináctka je nešťastné číslo, do 
tohoto data vládla mezi letňanskými spokojenost. Počasí bylo 
dobré, dispečerská omezení minimální.     
     Nic však netrvá věčně. Letňanskému soustředění přestali 
vojáci přát. Na 14.8.1971 bylo vyhlášeno výškové omezení do 
300 m QFE Podhořany, 15.8.1971 je povoleno jen 400 m.   
     Takže, kdo potřebuje, létá okruhy, ostatní se pokouší „plazit“
na svahu. 
     Nebylo proto divu, že v bloku časoměřiče se objevuje 
poznámka, že místní pokračovák Pepa Kudláček sedí blízko 
letitě na poli.
     Navíc, předem je od LDS inzerováno, že od 17,00 hod. ve 
středu 16.8.1971 bude vyhlášen celostátní zákaz. 
     A tak všechna letňanská letecká technika je během dne 
odstěhována na domácí základnu.

17.srpen 1971 
     Nastalo období zákazů létání, které trvalo až do 10.září 1971. Volný čas byl věnován 
údržbě techniky a brigádnické činnosti.

 
zleva: Eduard Vršovský, Bohuslav Vinopal, ???; Nový Dvůr, srpen 1971
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19.srpen 1971
     Zasedá Rada AK. 
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30.srpen 1971
     Náčelník letiště Vršovský rozesílá členské základně „Podhořanský informátor č.6/1971“. 
V něm členům svým osobitým způsobem sděluje, jak pod jeho vedením úspěšné byly 
plachtařské závody, jak pod jeho vedením se dál bude budovat a pracovat, abychom nadále 
zvelebovali zázemí letiště, atp.
    Jen úplně na konci tohoto „literárního“ výtvoru byla věta, že létání žáků je zabezpečeno ve 
dnech středa, pátek a sobota. Snad to byl jistý druh reakce na Petříkovu kritiku, ale 
Vršovského výzva u žáků nenašla naplnění. Dílem proto, že řady žáků dík nevalné zkušenosti 
ze „soustředění“ prořídly, dílem proto, že dojíždět ve všední dny odpoledne po škole na letiště
a udělat jeden, dva starty na navijáku….. Asi to nebylo „to pravé ořechové“.

1.září 1971
     Došlo ke zrušení „Aeroklubu vojenského letiště“ v Čáslavi. Z hlášení, které Vršovský 
posílá na OLS Hořice vyplývá, že stav motorových pilotů k tomuto datu je u VAP následující:
Chmelař, Jeník, Petřík, Pletánek (instruktor), Svatoň, Šimek, Vinopal, Vršovský a žák Kareš. 
Dále Vršovský sděluje, že z AVL Čáslav do VAP hodlají přestoupit vojenští piloti: Brázda, 
Daněk, Donth, Držík, Kašparovský, Kloboučník, Macháček, Nosek, Trnka, Vozhradský a 
Gaál (instruktor).
     A protože přísloví praví, že „železo se má kout, dokud je žhavé“ odesílá Vršovský na OLS 
Hořice tuto žádost:

Dopis se žádostí za AVL podpořil i Andrej Gaál; Nový Dvůr, 1.9.1971
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2.září 1971
     Na „Letce“ zasedala Rada AK. Z nejdůležitějších rozhodnutí:

- do Letňan se na prohlídku odveze VT-7 „Luňák“ OK-0816 (pozn.aut.: prohlídka VT-7
nepřinesla kýžený výsledek, a tak „Luňák“ dlouhá léta potom visel na „hambalkách“ 
v hangáru a své chvíle slávy si už odbýval jen při prvomájových průvodech)

- je schválen výcvik O.Hovorky st. jako žáka vírníků v Aerotechniku Kunovice, a to na 
náklady VAP (pozn.aut.: Ota Hovorka st. byl poválečný motorový i bezmotorový pilot 
VAP, který po dlouhé přestávce opět začal s bezmotorovým výcvikem. Situace ve 
vírníkovém létání však rychle spěla ke svému konci, kdy veškeré aktivity byly násilně 
utlumeny)

- pomoc MNV v Podhořanech při rekultivaci rybníku v Novém Dvoře (pozn.aut.: při 
rekultivaci rybníku na Novém Dvoře odpracovali členové aeroklubu celkem 357 
brigádnických hodin)

Brigáda na rybníku; Nový Dvůr, 3.9.1971
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4.září 1971
     Neleteckou, ale o to tragičtější smrtí v zaměstnání při stavebních pracích zahynul ve svých 
28-ti létech Petr Beneš, člen VAP od r.1958, plachtař, držitel „stříbrného C“ č.2008. Smutno 
bylo na letišti! 

5.září 1971
     ÚV Svazarmu ČSR vydává hospodářskému zařízení AEROKOV následující dodatek ke 
zřizovací listině: 

     

     Bohužel, poslední řádek dokumentu poněkud měnil situaci. Krom nejužšího vedení téměř 
všichni tehdejší funkcionáři VAPu i nadále žili v přesvědčení, že zřizovatelem HZ je VAP.
A ti, kdož pravdu znali, neměli zájem ji šířit! 
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10.září 1971
     Zákazy pominuly a poměrně slibně se opět začal rozvíjet motorový provoz. Zcela určitě to 
bylo dáno tím, že František Pletánek získal oprávnění instruktora a na letišti se objevila        
Z-226T OK-LMF, což vlastně byla „stará známá“ 0119 ze zrušeného vojenského aeroklubu 
Čáslav.
     Létají se hlavně navigační lety, a to i s plachtaři.

V Z-226T OK-LMF zkouší „posaz“ Milan Poskočil; Nový Dvůr, září 1971

(Ze vzpomínek Ferdy Kareše)
     „V Podhořanech se mi podařilo dokončit můj motorový výcvik započatý ve Zbraslavicích 
na C-105, přerušený její havarií a pak obnovený na C-205.
     ´Mistr´ usoudil, že je třeba dalších vlekařů a tak někde vyřídil mé pokračování ve výcviku. 
Občas nám půjčili C-105 (podle mého zápisníku to byla OK-HLH) a on sehnal instruktora.
Myslím, že se jmenoval Pletánek. Něco jsme odlétali navigačně, ale éro nám půjčovali 
nepravidelně. 
     Vršovský rozhodl věc řešit razantně a odeslal mě na intenzívní docvičení do ÚLŠ Vrchlabí.
Tam se na mě vrhl známý plachtařský mistr p.Kumpošt, který si pro nadcházející dovolenou 
musel napracovat hodiny, takže jsme se učili a létali od rána do večera na C-5 modifikované 
plechovými křídly. Měl jsem výcvik včetně akrobacie. 
     Po návratu  mě spolu s vojákem Viktorem Noskem (ten na vojně létal SU-7) poslali na 
teoretické zkoušky do Brna a potom mě inspektor p.Bret z Hořic udělal praktické zkoušky.
     V té době jsme ze zrušeného vojenského aeroklubu dostali do stavu C-205 OK-LMF. ´Mistr
´ mi po předání pilotního průkazu oznámil, že teď jsem již motorový pilot a budu vyvážet 
plachtaře na orienťáky. Zájem byl velký, všichni jsme si zalétali, ale určitě to podle předpisu 
´košér´ nebylo.“

45



15.září 1971
     Motorový odbor dostal přidělené hodiny i na Aero Ae-45 OK-EGQ, takže „vícemotorové 
hodiny“ si do zápisníků mohli napsat Chmelař, Jeník, Pletánek, Šimek a Vršovský.

18.září 1971
     Je svolána členská schůze a tato sobota je považována pro letiště za den významný! Bylo 
totiž provedeno oficiálně první kopnutí do země v rámci akce „Z“ ONV Chrudim pod č.j. 
310/T, což znamenalo zahájení budování zděné přístavby (klubovna, učebna, sociální zázemí, 
letištní kontrola - věž). 

28.září 1971
     Výňatek z rozhovoru s Karlem Hanžlem, předsedou Federální kontrolní a revizní komise 
Svazarmu (L+K č.22/1971)
     „Dvacetiletá cesta Svazarmu byla cestou průkopnickou. Cestou jistot i hledání, zdolávání překážek i
zápasů. Proto také nemohla být a nebyla dlážděna jen úspěchy, ale také nezdary, chybami i omyly. 
Počátek těchto chyb a omylů netřeba hledat v druhé polovině šedesátých let, kdy se také ve Svazarmu
začaly projevovat i prohlubovat krizové jevy jako odraz celospolečenského vývoje. Bylo to nešťastné 
rozhodnutí o vyvedení našich základních organizací ze závodů, ztráta vlivu na mládež na školách 
II.stupně, ochromení řízení zrušením krajských výborů; ochabla péče o zvyšování členské základny, 
oslabilo se ideově-výchovné působení, necitlivý přístup k některým zájmovým úsekům činnosti a 
neřešení narůstajících těžkostí - to vše vedlo ke stagnaci hnutí. Než se však ÚV Svazarmu stačil po 
lednu 1968 zamyslet a začít boj proti deformaci, chybám a omylům, rozpoutal se boj o existenci 
organizace. Útoky pravicově oportunistických sil šly na samu třídní brannou podstatu Svazarmu, na 
základní marx-leninské principy její výstavby.
     Statečný postoj všech členů a funkcionářů, kteří vedli boj za udržení a jednotu organizace, 
vyvrcholil v červnu 1969 sjezdy národních organizací a IV.mimořádným sjezdem, který uzavřel období 
krize a otevřeného boje s pravicí a otevřel cestu ke konsolidačnímu procesu ve Svazarmu. 
Vzpomínáme-li dnes, čím jsme sami přispěli k odražení náporu pravicových oportunistických a 
revizionistických sil ve Svazarmu, nezapomeňme to hlavní a rozhodující: že nám k tomu dopomohly 
Sovětský svaz a bratrské socialistické země svou včasnou internacionální pomocí v srpnu 1968, že za 
nastoupení cesty v celé zemi i v naší organizaci vděčíme těm zdravým silám v komunistické straně, 
které počínaje dubnem 1969 začaly pod vedením Gustáva Husáka vyvádět zemi a společnost na cestu 
pokojné výstavby socialismu.“

2. - 3.říjen 1971
     OSP Chrudim navezl zemní techniku a počalo hloubení základů. To se opět neobešlo bez 
významného podílu ručních prací, které vykonali členové aeroklubu. Ale odměnou jim bylo, 
že práce opravdu rychle pokračovaly.

14.říjen 1971
     Rada AK řeší dva náhle vyvstalé problémy finančního charakteru. Kontrola provedená 
finančním odborem ONV Chrudim zjistila, že za roky 1968, 1969, 1970 nebyly zcela správně 
provedeny zákonné odvody daní. A to byl docela malér hrozící poměrně velkými sankcemi. 
I přes to, že aeroklub měl docela solidní finanční zázemí, musel si na vyrovnání pohledávek 
vypůjčit od AEROKOVu.
     Tím druhým problémem byla hrozba arbitráží za pozdní splácení faktur subdodavatelům 
AEROKOVu (zejména Kovopodniku Pardubice).

16.říjen 1971
(Ze vzpomínek Ferdy Kareše)
     „Ten den Vršovský vdával prvorozenou dceru a v Hořicích se odbývala oblastní 
akrobatická soutěž. Tam byl nominován náš pilot Jaroslav Šimek, který, když nebyl v práci 
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nebo v hospodě u Franců, byl na letišti. Jarda měl z dřívější vojenské činnosti hodně 
akrobatických zkušeností a po přezkoušení z akrobacie v Chrudimi, byl s nově získanou C-205
nominován na oblastní akrobatickou soutěž do Hořic.
     A protože u Franců probíhala zmíněná svatba, byl povolen jen odlet na onu akrobatickou 
soutěž a návrat z ní, jinak byl AK bez provozu. 
     Když soutěž skončila, někdo telefonicky zjistil, že náš Jarda obsadil poslední místo. 
I provedly se přípravy na přílet ´statečného hrdiny´, včetně vítacího transparentu. V době 
příletu se na letiště přišli provětrat a podívat na letadla svátečně oblečení svatebčané a 
zapojili se do vítacího obřadu.   
     Jarda při průletu nad letištěm udělal furiantsky několik nízkých sudových výkrutů, což bylo
pochopitelně zakázané (navíc měl na palubě nějakého plachtaře, jméno si ale nepamatuji). 
Všichni jsme ho přivítali potleskem, svatebčané měli dotazy, Jarda ochotně odpovídal. 
Poslední dva dotazy padly od poněkud jinak oblečených ´svatebčanů´ než jsme byli my. Ti 
pánové se ptali, jestli na takové produkce je potřeba nějaký průkaz a jestli by jim ho mohl 
ukázat. A Jarda se hrdě vytasil se svým ´piloťákem´. A pak už jen udiveně hleděl, jak jeho 
pilotní průkaz mizí v kapse jednoho z oněch pánů. Byli totiž od Státní letecké inspekce!
     Zajímavé! Byla to náhoda nebo avízo někoho na patřičná místa?“ 

I „mistr tesař“ se někdy utne! Jarda držel svůj letecký půst do 22.dubna 1972 nikoli do
22.dubna 1971 jak v dokumentu uvedl ředitel SLI A.Marek.
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Jaroslav Šimek v kabině L-40 „MetaSokol“; léto 1971

29.říjen 1971

(L+K č.2/1972)
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      Z uvedeného je jasně patrno, jak složité (a v podstatě téměř nemožné) bylo „vklínit se“ do 
nominace na PMR a nebyla to jen otázka dostupné letecké techniky. Tato praxe se bohužel 
dochovala až do začátku devadesátých let.

4.listopad 1971 
     Svolaná schůze Rady AK řešila současnou finanční situaci. Nutno přiznat, že počala být 
poněkud chaotická. 

(Ze vzpomínek Vladimíra Klínského)
     „V podstatě už se vznikem vedlejšího hospodářství se příjmy z HZ a vlastní činnosti dávaly
´na kupičku´. Nikdo neřešil, zda toto vydělal ten či onen, byly to společné peníze. Tím, že HZ 
získalo právní subjektivitu, se však situace pomalu měnila. Ale v myslích některých 
odpovědných funkcionářů aeroklubu vše zůstávalo při starém. Chyběly-li peníze v HZ, vzaly 
se z prostředků aeroklubu a naopak, ono se to pak papírově vždycky nějak zvládlo.
     Tentokrát však obě pokladny zely prázdnotou, najednou v HZ nebylo na výplaty ani na 
povinné daňové odvody. Jak k tomu mohlo dojít? 
     Odpověď je jednoduchá: aeroklub začal s výstavbou, ale dotační peníze od Svazarmu 
nepřicházely. Ale platit se muselo, jinak by se stavba zastavila! 
     V této souvislosti musím uvést, že aby stavba řádně běžela, muselo se ´mazat´. Příklad: 
došel přídělový cement (nebo cihly či něco jiného). Na volném trhu ho také moc nebylo, ale 
stačilo ´podmáznout´ vedoucího prodejny Stavebnin a cement byl. Stejně tak se musely dávat 
´pobídky´ i dělníkům na stavbě, aby odmakali alespoň svých šest hodin denně a to i v pátek 
nebo aby nedrželi ´modrá pondělí´. A když dostali dělníci, musel dostat i jejich mistr, jeho 
vedoucí, atd. Tyto peníze pochopitelně nebyly (a ani nemohly) být evidované. Z tohoto důvodu
se ´fixlovala´ třeba i letová činnost aeroklubu, funkcionářům či členům se jakoby vyplácely 
imaginární odměny za pracovní úsilí a aktivitu. Taková to byla doba! Šedá sféra socialismu 
fungovala perfektně. 
     Jako hospodář AK jsem sice proti této praxi protestoval, ale nebylo mě to nic platné, 
vždycky jsem byl ´umlácen´ argumenty, že stavba je nyní to nejpřednější! Bylo mi řečeno, že 
nejsem progresivní a Vršovský mě označil za úzkoprsého byrokrata, který chce torpédovat 
úsilí kolektivu. Tím jsem opravdu nechtěl být, a tak jsem s ostatními ´držel basu´.   
     Pochopitelně, že bylo nejjednodušší (když už aeroklubová pokladna byla na dně), brát si 
peníze z konta HZ, až najednou i tam bylo prázdno. A nedat dělníkům výplatu? To fakt 
nepřicházelo v úvahu!     
     Tenkrát Rada AK rychle rozhodla, vzít si úvěr od Československé státní spořitelny ve výši 
60.000.- Kčs, čímž se ´zalepily´ ty nejnutnější pohledávky a čekalo se, zda Svazarm 
prostřednictvím ONV Chrudim dle smlouvy uhradí do konce roku alespoň materiálové 
faktury.
     Ale stavba s úspěchem rostla! A to bylo nejdůležitější. Štěstím bylo, že přeloučská Agra 
n.p., pro kterou byla většina výroby v AEROKOVu, měla pověst solidního a solventního 
odběratele, a tak se finanční situace opět pomalu dostávala do normálu.“

21.listopad 1971
     Hrubá stavba včetně zastřešení je hotová! Na stávající podmínky v socialistickém 
stavebnictví to byl neuvěřitelný úspěch. Vždyť se začalo s prvním výkopem 18.září!!!
     Teď nastala další fáze prací členů aeroklubu, kteří počali provádět elektro a vodoinstalace, 
vnitřní omítky a podobné práce se záměrem, že Silvestr se už bude slavit v nové klubovně na 
letišti.
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2.prosinec 1971
     Jednala Rada AK. Na programu byla v podstatě jen příprava programu nadcházející 
výroční členské schůze, když se Vršovský vytasil s informací, že se naskýtá možnost odkoupit
od Slovairu L-60 „Brigadýr“ OK-NGR. Všichni  „radní“ byli pro pokračování v jednání, i 
když momentálně aeroklubová kasa nenasvědčovala tomu, že by ustála takovou finanční 
transakci.

4.prosinec 1971
     Předpokládá se, že tato členská schůze byla opět poněkud slavnostnější, než kterákoliv 
předchozí. Opravdu bylo co slavit! Nová zařízení vybudovaná během právě končícího roku 
svědčila, že aeroklubová parta dokáže mnohé. 
     Bohužel, z VČS se nedochoval jediný dokument, ale z „Mikulášské“, která následovala 
večer v sále restaurace v Turkovicích, jsou následující fota:

zleva: Josef Vojtíšek, Eduard Vršovský

Anděl - Jiřina Chaloupková, Mikuláš - Eduard Vršovský
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„Mikulášská“ - anděl: Jiřina Chaloupková, Mikuláš: Eduard Vršovský; Turkovice, 4.12.1971

     Přibližně z té doby se však dochoval novinový výstřižek jistého oslavného článku, jejž 
autorka Svatava Alligerová nazvala „Paní Orlíku“ (pozn.aut.: neví se sice, z kterého periodika
článek pochází, a protože fyzický stav výstřižku je natolik zoufalý, aby mohl být zde přímo 
reprodukován, uvádím pouze jeho titulek s fotografií, ostatní text je přesným opisem).    

     „Sklání narudlé vlasy nad malými mosaznými výrobky a se zájmem mi vysvětluje, jak jsou důvtipné
a v zemědělství žádané. Užitečná práce jde dobře od ruky, ale to neznamená, že ženy, které se tady 
tuží s pilníkem u svěráku, nad frézkou či vrtačkou, nemají mozoly na prstech. I v téhle světlé a teplé 
místnosti to chodí jako v každé jiné dílně, jak potvrdí dělnice Naďa Vršovská.
     Po směně jdeme do vedlejšího domku, který za chvíli dýchá teplem a voní kávou. Tady pečlivá 
hospodyně šije na děvčata, zavařuje a plní spíž dobrotami. Po provdání starší sestry má čtrnáctiletá 
Katuška v domku pokoj sama pro sebe a své malování, přičemž jí asistuje zvědavý kokršpaněl Milča. 
Když se večer všichni dočkají táty, vede se u stolu často řeč, jinde nezvyklá, ale jinak ti chodí v tomhle
útulném domku jako v každé jiné rodině, jak potvrdí maminka Naďa Vršovská.
     A přece dílna není běžnou dílnou a domek není běžným domkem. Okna jim vedou na rozlehlou 
plochu, kterou teď vločky cukrují v bílou pláň. Rukáv na stožáru divokým plápoláním oznamuje, že vítr
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přižene bílého nadělení ještě víc. Konečně, už hospůdka osady Nový Dvůr nad serpentinou do 
Podhořan zvěstovala vrtulí na stěně: ´Poutníče, vstupuješ na půdu letiště!´
     Skutečně, pár kroků a otevřely se přede mnou dílna hospodářského zařízení Východočeského 
aeroklubu Podhořany, domek náčelníka aeroklubu Eduarda Vršovského i hangáry. Před nimi netrpělivě
čekal trabant, neboť navečer odváží vždy jeho paní Káťu do Pardubic na jazykový kurs. Naštěstí 
tenhle přízemní tvor, který se nedokáže odlepit od silnice, nemá právo veta. V tomto prostoru kralují 
štíhlí krasavci, byť právě v negližé plátěných povlaků. Také vlečné C 205 mají vrtule v pouzdrech. Ani 
švarný šohaj není imunní proti nachlazení, proto ze Šohajů, Blaníků, Orlíků svítí lakem jen nezakryté 
kousky.
     Nejnápadněji září bílé plochy Orlíku, který má na směrovce ještě osmičku, číslo z posledního 
závodu své paní. Ta zamilovaně pohladí větroň po ladných tvarech: ´V něm sedím nejraději!´  Tím se 
představuje Naďa Vršovská již v třetí životní úloze, zdaleka ne poslední. Jako žena, která se věnuje 
bezmotorovému létání již pětadvacet roků a dodnes závodí.
     Je jí 47 let a právě poslední rok 1971 považuje ve své sportovní dráze za nejúspěšnější. Přinesl jí 
1500 nalétaných kilometrů a devět splněných disciplín, mezi nimi kýžený stokilometrový a 
dvěstěkilometrový trojúhelník. ´Jsem teď už bez starosti o děti, mám víc času,´ vysvětluje dobrou 
kondici.
     Vždycky létala ráda, trému pamatuje jen z prvního startu. Už ten ji povzbudil, dosáhnout při 
prvním přeletu 106 kilometrů, to byl úspěch! Kde je ta dychtivá dívenka, která začínala po válce 
v jedenadvaceti letech na chrudimském letišti? Chrudimští plachtaři se stěhovali na léto pod stany na 
podhořanské letiště, kde létali Pardubičáci, mezi nimi instruktor Eduard Vršovský. Kolik jim dnes chybí 
do stříbrného výročí svatby? Na jaře začne s výcvikem v zastoupení Káti již druhá generace 
Vršovských.
     Ale stejně hodně z té dychtivé, do létání zamilované, dívenky zůstalo. ´Je to báječný pocit - ticho, 
jen svištění větru. Samozřejmě musím hlídat letové cesty a přístroje, ale řídím téměř podvědomě. 
Člověk si připadá jako pták, překonává sám sebe. Z každého letu mám požitek, z každé splněné 
disciplíny nesmírnou radost.´ Vyprávění prosvětlilo ženinu tvář; je to snad věčný odraz vysokého 
jarního nebe?
     Pak se uměje nad optimistickou i svéráznou radou, kterou jí manžel dává vždy na cestu: ´Vůbec 
nemysli na to, jak se umístíš. Dělej a bude to dobré!´  Bývá to skutečně dobré, což těší i jeho. Stejně 
tak, že je manželka navržena na titul mistr sportu. Jeho pochopení mělo vždy praktickou podobu. 
Zejména když touhu po křídlech kalily maminkovské obavy: co když se nepodaří návrat vzduchem? 
Když sedne na poli a domů se vrátí pozdě v noci? ´Jen leť, postarám se o děti,´  uklidňoval ji, ač sám 
neměl pro mnohé funkce volného času nazbyt.
     Svědkem času, který věnovala druhým jeho žena, je například dvoumístný Blaník. Bezpočet hodin 
strávila na jeho zadním sedadle, za druhou řídící pákou. Během šesti let vycvičila tři družstva. To 
znamená s každým adeptem až sedmdesátkrát do vzduchu, než dostane vytoužené sólo. Za zády žáka
už se letec necítí volný jako pták, naopak cítí velkou odpovědnost za život člověka, každý let je 
namáhavou prací. Úděl instruktora - vzdát se potěšení z vlastních letů, aby se řady letců doplňovaly, 
vzala na sebe také Naďa Vršovská.
     Ač je ze zkušené a mladými obdivované gardy, nebojí se vzít do ruky kbelík. Krasavci v hangárech 
jsou totiž nesmírně fajnoví. Nesnášejí ani trochu prachu na trupu či křídlech, hned by změnily letové 
vlastnosti! A tak brigádnice Vršovská šamponuje a leští víc než doma podlahu.
     Během třiadvacetiletého členství v komunistické straně si soudružka Vršovská zvykla přiložit ruku 
k dílu, kde je třeba. ´Dělala jsem různé drobné funkce, dříve v závodě, pak v naší vesnické organizaci.
Veřejnou funkci mám však poprvé. Budu se starat o dobré soužití občanů, jsem totiž v pořádkové 
komisi.´ To už plánuje jako nová poslankyně MNV Podhořany.
     A co plánuje letkyně? ´Létat, dokud bude zdraví sloužit.´ Jak přimět zdraví, aby dlouho sloužilo? 
No, přece létáním! ´Mamka chce udělat třístovku trojúhelník,´ prozradí Káťa. Bílý Orlík má tedy šanci 
nahlédnout daleko za Železné hory.“

     Tak takhle se tenkrát dělalo „public relations“! Co je psáno, to je dáno! Když to psali 
v novinách, tak to všechno přeci musí být pravda pravdoucí! Co na tom, že nebohá autorka
článku byla jen nástrojem řízené propagandy a nemohla tušit, jak daleko je pravda?! Co asi na
to tenkrát říkali ti, kteří věděli?! Kolem „babičky“ (od narození její první vnučky se jí na 
letišti mezi „prostým lidem“ jinak neřeklo) se počala uměle vytvářet gloriola prototypu 
svazarmovské sportovkyně - uvědomělé komunistky. Měla se zrodit „ikona“! 

52



     Doba byla taková, že společnost „pozlátko“ nezkoumala (ani tu možnost neměla!) a tupě 
přijímala, nebo alespoň se tvářila, že bere na vědomí to, co je jí obecně servírováno dnes a 
denně prostřednictvím nejrůznějších sdělovacích médií.
     V tomto případě však výsledek byl kontraproduktivní. Dojem, který článek kolující mezi 
lidem letištním, ve většině pravdy znalém, obdiv a úctu nevyvolal, naopak, šlo spíš o skryté 
pohrdání, posměch a odpor! 
     Nicméně článek prozradil, že N.Vršovská se během roku jako nekvalifikovaná pracovní 
síla stala zaměstnancem AEROKOVu. 

16.prosinec 1971
     V salónku pardubické restaurace „Letka“ se sešla ke své poslední schůzi v tomto roce 
Rada AK.
     Na programu jednání byla informace o přijetí do pracovního poměru v AEROKOVu 
dalších pracovníků, ke kterým patřili bývalý pilot a člen VAP Jindřich Hostovský, současní 
piloti a instruktoři bezmotorového létání Vladimír Hájek a Jaroslav Mercl, dále i bývalý 
letecký mechanik Jindřich Klas.
     Proběhla kontrola příprav na tradiční letecký ples a připravovalo se organizační 
zabezpečení členské schůze, která by se měla uskutečnit 19.2.1972.
     Mladší členové aeroklubu si prosadili konání silvestrovských oslav v ještě ne zcela 
dokončené učebně a klubovně.  

19.prosinec 1971
     Jako blesk z čistého nebe udeřila na Svazarm těžká rána! Emigrovala legenda a opravdová 
ikona československého sportovního letectví, mistr světa v letecké akrobacii z r.1960 Ladislav
Bezák, nositel čestného titulu „mistr sportu“. A to soukromým letadlem, s celou rodinou i se 
psem!

      „Soukromé vlastnictví sportovního letounu bylo u nás na konci šedesátých let (a nejen tehdy) 
naprosté unikum. Toto nevídané štěstí nějakým zázrakem potkalo Ladislava Bezáka, legendu 
světového akrobatického nebe. Snad při něm stáli všichni soudruzi s potřebnými razítky, snad věděl, 
kde a jak správně zatlačit. A při tom všem mu také určitě pomohl věhlas a vynikající výsledky z 
akrobatických soutěží, kde reprezentoval Československo.
     Svůj letoun typu Z-226T si sestavil sám (neplést s letadly, na kterých roky předtím létal 
akrobatické soutěže). Samozřejmě ho nestavěl od šroubku, ale šikovně sehnal vyřazený neletuschopný
stroj z aeroklubu. Ve skutečnosti tomu vyřazení stroje z inventáře aeroklubu bylo částečně pomoženo, 
aby celý ten proces mohl vůbec začít.
     Po různých letištích pak skoupil, za naturálie vyměnil, či jiným blíže nespecifikovaným způsobem 
získal chybějící funkční díly. Jednoho dne bylo letadlo hotové a pak už následoval nelehký, ale nakonec
úspěšný proces certifikace a legalizace nakousnutý výše. Dostalo imatrikulační značku OK-MUA.
     Poslední víkend před Vánocemi roku 1971 začal Ladislav Bezák cítit, že půda pod jeho nohama 
začíná býti horká. Když si navíc uvědomil, že by mohl přijít i zákaz létání a po zbytek života by byl 
uzemněn, tak ta horká půda získala nový rozměr. Nevida tak jiné východisko, rozhodl se poslední 
předvánoční víkend narychlo opustit republiku. V sobotu 18. prosince mu byl skutečně rozvázán 
pracovní poměr pilota u ČSA, o tom však nevěděl.
     Pro připravovaný úlet měl v úmyslu použít své letadlo hangárované na kladenském letišti. A 
protože chtěl s sebou vzít i rodinu, musel do Trenera kromě sebe a manželky umístit ještě čtyři menší 
děti.
     I když k tomuto konkrétnímu termínu úletu byl Ladislav Bezák „dohnán“ narychlo, můžeme se v 
týdeníku Flight International (13. 1. 1972) dočíst, že pilot s myšlenku opuštění republiky koketoval již 
několik měsíců. Dokonce prý západoněmečtí akrobaté, se kterými byl v kontaktu, měli zkoušet 
možnosti akrobatických strojů „v boji“ proti proudové stíhačce, v tomto případě typu Fiat G.91. Ale už 
tam nezjistíme, co konkrétně cvičili a jakým způsobem byla tato akce s Luftwaffe vůbec dohodnuta. 
Nicméně informace z toho vzešlé prý byly Bezákovi tajně poskytnuty. Měl tak dostat mlhavou 
představu, jak to asi bude vypadat, až se na něj při odletu přiletí podívat některý z migů ČSLA.
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     Přišla tedy neděle 19. prosince. V časných ranních hodinách odvezl Ladislav Bezák wartburgem 
manželku s dětmi na nedaleké pole u Hostouně, místa svého trvalého bydliště. Pak se vypravil na 
kladenské letiště pro svůj letoun.
     O tom, že se začíná situace přiostřovat, ho nenechaly na pochybách zničené navigační přístroje. 
Kdosi se mu v noci či předešlého dne podíval do kokpitu. Nebyla to však zas tak velká tragédie, 
obecně na západ se dá letět i podle sluníčka, navíc měl přehršle zkušeností a nad Čechami dost 
nalétáno pro aplikování srovnávací navigace. Mnohem horší by bylo, kdyby mu někdo přeřízl palivovou
hadičku, nebo lanka a táhla řízení, zkrátka provedl něco s letem neslučitelného. A tak odstartoval a 
zamířil na již zmiňované pole s vysazenou rodinou.
     Na poli naložil rodinu do svého Trenera. To nebylo vůbec jednoduché, neboť rodina byla 
šestičlenná, zatímco letoun pouze dvoumístný. Naštěstí všechny čtyři děti byly ještě relativně malé, tak
je stačilo šikovně poskládat. Jeden syn seděl na klíně Marie Bezákové na přední sedačce, dva synové 
se mačkali mezi oběma pilotními prostory (což se představuje velmi těžko) a čtvrtý syn zaujal polohu 
skrčence v trupu za svým otcem pilotujícím stroj ze druhého sedadla. A protože by děti kvůli věku 
ještě nepochopily všechny souvislosti, řekla jim maminka, že letí na výlet.
     Pro rozmoklý povrch se s přetíženým strojem nepodařilo ze zemědělské plochy odstartovat. 
Dokonce snad došlo k malému poškození křídla o jakousi dřevinu. Po krátké rozvaze zahájila 
vystresovaná pětice rychlý přesun na letiště, kam se také s letadlem vrátila hlava rodiny. Lehce 
poškozené křídlo Ladislav Bezák provizorně opravil. Více znervózňovat ho začali členové aeroklubu 
otázkami, zda ještě někam dneska poletí, co bude odpoledně dělat, atd. Protože se blížilo poledne, tak
někteří naštěstí odešli na oběd a ostatní poslal Bezák pro stromeček, protože se blížily Vánoce.
     Mezitím dorazila manželka s dětmi k letišti a dle dohody zůstala skupina na jeho konci u lesíka a 
vyčkávala, co se bude dít. Když se tatínek zbavil zvědavců, doroloval ke své rodině a opět všechny 
naložil. Start uprchlíků za svobodou, teď už skutečný, se zdařil kolem tři čtvrtě na jednu po poledni.
     Zlin nabral kurs na Cheb, směrem k západoněmecké hranici. Ranní blátivá příhoda na poli u 
Hostouně byla jedna nepříjemnost. Ta druhá měla přijít poté, co se unikající letoun sedm minut po 
jedné hodině ukázal na radarech vojákům. Operátor PVOS (protivzdušná obrana státu) vzápětí vyslal 
do vzduchu hotovostní MiG-15bis z letiště Plzeň Líně a navedl ho na podezřelý pomalu letící stroj.
     Pilot migu, kpt. Fiedler z 5. stíhacího leteckého pluku, nejprve vystřelil červenou světlici „se 
vzkazem následuj mne“. Sportovní letoun na světlici nereagoval. Přišel tedy rozkaz k výstražné palbě z
palubních kanonů. Fiedler dokonce hlásil přítomnost cestujících na palubě. Navíc podle imatrikulace 
byla všem zaujatým známa totožnost uprchlíků. Přesto velitelské stanoviště opakovalo rozkaz k palbě.
     Bezák unikal úhybnými manévry, i když vzhledem k přetížení stroje byl ve své iniciativě do značné 
míry omezen. I tak se dá z pohledu uživatele zemského povrchu říci, že dělal ve vzduchu doslova psí 
kusy. Fiedler měl co dělat, aby se dostal Bezákovi na kobylku. Stíhat relativně rychlým proudovým 
strojem pomalé letadélko s pístovým motorem není nic jednoduchého, jak by se mohlo na 
první pohled zdát. Druhá dávka kanonových projektilů z migu vystrašila uprchlíky. Pak Bezák vlétl do 
nízké inverzní oblačnosti a migu se tak zbavil.
     Na druhé straně železné opony tento ruch také neunikl pozornosti. Na přílet uprchlíků již netrpělivě
a zvědavě čekali. Zlin přelétl státní hranici a dostal se až nad Norimberk, kde bezpečně přistál.
     Protože byl letoun v soukromém vlastnictví, nevrátila ho německá strana po úletu do 
Československa. V Německu ho náš pilot krátce provozoval pod imatrikulací D-EMUD. Zanedlouho 
došlo kvůli úředním problémům k přesunutí stroje do Velké Británie, kde létal jako G-BEZA.“
(https://www.idnes.cz/technet/technika/zlin-trener-bezak-ulet-za-zeleznou-
oponu.A141218_153909_tec_technika_vse)

     K Bezákovu letadlu ještě jeden zajímavý dodatek:
(Ze vzpomínek Mojmíra Stratila - pilota, který zalétával Luňáka a Vegu a podílel se na 
konstrukci Pionýra)
     „V polovině šedesátých let se v ČSSR začínala prosazovat ´nová ekonomická politika´. To 
postihlo i Výzkumný a zkušební letecký ústav v Letňanech, kde jsem byl tehdy zaměstnán. Bylo
prověřováno vytížení letounů, které VZLÚ vlastnil. Jako nevytížené byly shledány dva letouny:
jedna Ae-45 a jedna Z-126. Kdo koupil Ae-45 nevím, snad nějaký závod jako podnikové 
aerotaxi. O Z-126 nikdo neměl zájem. 
     Napadlo mě tenkrát, že by zájem mohl mít Aeroklub Točná, jehož jsem byl členem. 
Informoval jsem o této možnosti funkcionáře aeroklubu Vojtu Kohla a poprosil sekretářku 
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VZLÚ o vyjednání termínu pro naši návštěvu. Ředitel VZLÚ F.Horák přizval na schůzku i 
svého ekonomického náměstka Luňáčka a navrhl prodat aeroklubu letoun za 1000,- Kčs. To 
byla asi polovina mého tehdejšího platu. Jenže Luňáček s tím nesouhlasil a trval alespoň na 
ceně odpovídající ceně šrotu. To jsme s Vojtou Kohlem rádi akceptovali a tím bylo jednání 
úspěšně zakončeno.
     Krátce po té mě zavolala dáma ze skladu, která prodej vyřizovala, a ptala se mě na váhu 
Z-126 a pak mi byl předán účet za 480 kg smíšeného (netříděného) odpadu ve výši 57,24 Kčs!
     Tu cenu nemohu zapomenout ani po půl století! Tolik tenkrát stála 4x svíčková s knedlíkem
v hospodě III.cenové skupiny.
     Před přeletem na Točnou jsem ještě poprosil mechaniky, aby letoun plně natankovali. 
Vždyť z Letňan na Točnou to je nejméně 20 km!
     Pak ale přišlo velké zklamání. Ona Z-126 nebyla k provozu v aeroklubu připuštěna, 
protože to byl letoun z první série a měl dřevěný stabilizátor. Ve VZLÚ létal v tzv. ´zkušebním´
provozu, ale v aeroklubu takto nemohl. Milá Z-126 pak byla rozebrána a uskladněna 
v točenském hagáru.
     Asi po dvou letech koupil onu Z-126 od aeroklubu Láďa Bezák. V té době přicházelo 
´pražské jaro´ a vlastnit letadlo bylo ve výjimečných případech povoleno. A Láďa Bezák 
 výjimečný případ byl. Někde pro tu svoji Z-126 sehnal kovový stabilizátor a snad i nová 
křídla. Osvědčení o letové způsobilosti k létání dostal 20.10.1968, ale jako typ Z-226T!
     No, a že éro k létání způsobilé opravdu bylo, dokázal tím, že v roce 1971 s celou rodinou 
odletěl do Norimberka. A tak bývalá ´ústavní´ Z-126 dostala v Německu politický azyl a 
německé ´papíry´.“

     Proč tak dopodrobna o Bezákově „soukromé“ akci? Jeho emigrace vyvolala u 
svazarmovských „bossů“ hysterii a opětovnou, ještě důslednější vlnu prověrek. Nastal finální 
nástup nové normalizační éry ve sportovním letectví!

31.prosinec 1971
     V „syrových“ prostorách nové učebny a klubovny očekávala mladší část členů aeroklubu 
příchod Nového roku. 

foto vlevo: zepředu dozadu: Jiří Hájek, Milan Poskočil, Václav Krahulec, Václava Petrlíková,
Bohuslav Vinopal; foto uprostřed: Josef Svatoň; foto vpravo: Jaroslav Poskočil
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zleva: Bohuslav Vinopal, Josef Svatoň, Milan Poskočil

v pozadí zleva: Marcela Hájková, Václav Krahulec, Jiří Hájek, Milan Poskočil; v popředí
zleva: Jaroslav Mercl, Jaroslav Poskočil, Bohuslav Vinopal, Josef Svatoň; 

Nový Dvůr, 31.12.1971
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Stav členské základny dle hlášení k 31.12.1971
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     Trocha statistiky za rok 1971:
starty navijákem:     1889
starty aerovlekem:     646
starty celkem:          2535

nálet na bezmotorových letadlech: 824°09´ hod.
nálet na motorových letounech celkem: 218°00´ hod. (z toho: Z-226B OK-KML 180°00´hod, 
                                                                                                   Z-226T OK-LMF 38°00´ hod.) 
letových dní (včetně IV.ročníku PŽH a soustředění Letňany): 134

Dlouhodobě používaná bezmotorová letadla:
L-13: OK-9848, OK-3814, OK-6814
VT-16: OK-2414, OK-2406
VT-116: OK-7411
VT-125: OK-0744 (prakticky po celý rok v revizi)
VT-425: OK-5320, OK-5402
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